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OTEVŘENÁ RADNICE

ZASTUPITELSTVO MĚSTA
(vybraná usnesení ze zasedání č. 18 ze dne 
21. 6. 2021)
•  schvaluje závěrečný účet města Hradec 

nad Moravicí za rok 2020, včetně Zprá-
vy o výsledku přezkoumání hospodaření 
města za rok 2020, a souhlasí s celoroč-

ním hospodařením města za rok 2020, 
a to bez výhrad,

•  schvaluje účetní závěrku města za rok 
2020 sestavenou k 31. 12. 2020,

•  bere na vědomí aktualizaci návrhu nového 
uspořádání pozemků v rámci komplexních 

pozemkových úprav v k. ú. Domoradovice 
ze dne 14. 6. 2021 a odmítá aktualizaci ná-
vrhu nového uspořádání pozemků v rám-
ci komplexních pozemkových úprav v k. ú. 
Domoradovice ze dne 14. 6. 2021.

RADA MĚSTA
(vybraná usnesení ze schůze č. 51 ze dne 
24. 5. 2021, č. 52 ze dne 14. 6. 2021, č. 53 
ze dne 1. 7. 2021 a č. 54 ze dne 12. 7. 2021)

•  bere na vědomí usnesení konkursní komi-
se pro konkursní řízení na pracovní mís-
to ředitelky Mateřské školy Hradec nad 
Moravicí, okres Opava, příspěvkové or-
ganizace, o pořadí vhodných uchazečů 
a v souladu s ustanovením § 102 odst. 2 
písm. b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
(obecní zřízení), ve znění pozdějších před-
pisů; jmenuje ředitelkou Mateřské školy 
Hradec nad Moravicí Bc. Gabrielu Lacko-
vou s účinností od 1. 8. 2021 na dobu ne-
určitou,

•  rozhoduje ve veřejné zakázce Rekonstruk-
ce chodníku na ulici Zámecká na zákla-
dě doporučení výběrové komise o výběru 
nejvhodnější nabídky uchazeče STAV-
BY - BALLER, s. r. o., nabídková cena 
1 392 595,83 Kč bez DPH,

•  schvaluje prodloužení termínu dokonče-
ní stavby Cyklistická stezka Hradec nad 
Moravicí - Branka u Opavy - Otice - Opa-
va - 1. etapa do 30. 11. 2021,

•  schvaluje výsledek hospodaření Technic-
kých služeb Hradec nad Moravicí, pří-
spěvkové organizace, za rok 2020, kte-
rým je zisk ve výši 337 243,38 Kč a jeho 
rozdělení do rezervního fondu tvořeného 
ze zlepšeného výsledku hospodaření ve 
výši 337 243,38 Kč,

•  schvaluje výsledek hospodaření Měst-
ské knihovny a informačního centra Hra-
dec nad Moravicí, okres Opava, příspěv-
kové organizace, za rok 2020, kterým je 
zisk ve výši 45 850,50 Kč a jeho rozděle-
ní do rezervního fondu tvořeného ze zlep-
šeného výsledku hospodaření ve výši 
45 850,50 Kč,

•  schvaluje výsledek hospodaření Základ-
ní školy a Mateřské školy Žimrovice, pří-
spěvkové organizace, za rok 2020, kterým 
je zisk ve výši 44 893,61 Kč a jeho rozdě-
lení do rezervního fondu tvořeného ze 
zlepšeného výsledku hospodaření ve výši 
44 893,61 Kč,

•  schvaluje výsledek hospodaření Základ-

ní školy Hradec nad Moravicí, okres Opa-
va, příspěvkové organizace, za rok 2020, 
kterým je zisk ve výši 195 565,42 Kč a jeho 
rozdělení do rezervního fondu tvořeného 
ze zlepšeného výsledku hospodaření ve 
výši 195 565,42 Kč,

•  schvaluje výsledek hospodaření Mateřské 
školy Hradec nad Moravicí, okres Opava, 
příspěvkové organizace, za rok 2020, kte-
rým je zisk ve výši 139 019,01 Kč a jeho 
rozdělení do rezervního fondu tvořeného 
ze zlepšeného výsledku hospodaření ve 
výši 139 019,01 Kč,

•  schvaluje provozní řád a ceník nájemného 
pro objekt Babinec, Podolská 308, Hradec 
nad Moravicí,

•  schvaluje vzorovou smlouvu o nájmu včet-
ně předávacího protokolu pro objekt Babi-
nec, Podolská 308, Hradec nad Moravicí,

•  schvaluje nájemní smlouvu mezi městem 
Hradec nad Moravicí a Městskou knihov-
nou a informačním centrem Hradec nad 
Moravicí, okres Opava, příspěvkovou or-
ganizací, jejímž předmětem je pronájem 
nebytových prostor v 1. NP objektu Babi-
nec, Podolská 308, Hradec nad Moravicí,

•  schvaluje poskytnutí individuální dotace 
Silesia Art, z.ú., ve výši 15 000 Kč na po-
řádání hudebního festivalu Hradecký slu-
novrat 2021 v Hradci nad Moravicí,

•  schvaluje poskytnutí individuální dota-
ce ve výši 3 000 Kč na spolufinancování 
61. ročníku turistického pochodu Bezru-
čova Moravice pořádaného KČT VHT TJ 
Opava, z.s.,

•  schvaluje cenovou nabídku podnikající fy-
zické osoby Dřevovýroba František Smit-
ka na dodávku fitness strojů v rámci reali-
zace projektu Kdo cvičí, nezlobí a hlavně 
nestárne, Fit park Hradec nad Moravicí, 
ve výši 202 874,65 Kč vč. DPH,

•  schvaluje instalaci 2 ks Sokolských kame-
nů zmizelých na ulici Gudrichova v Hrad-
ci nad Moravicí u č. p. 70, na náklady ža-
datele,

•  schvaluje volební řád pro volbu členů Škol-
ské rady při Základní škole Hradec nad 
Moravicí, okres Opava, příspěvkové orga-
nizaci, IČO 70984344, z řad zákonných zá-

stupců žáků a pedagogických pracovníků,
•  jmenuje Ing. Janu Štenclovou a Mgr. Hanu 

Novákovou Sonnkovou členy Školské rady 
při Základní škole Hradec nad Moravi-
cí, okres Opava, příspěvková organizace, 
s účinností od 2. 7. 2021,

•  schvaluje darovací smlouvu mezi Morav-
skoslezským krajem (dárce) a městem 
Hradec nad Moravicí (obdarovaný), je-
jímž předmětem je poskytnutí věcného 
daru v hodnotě 33 842,48 Kč za účelem 
dovybavení jednotky SDH speciální tech-
nikou a materiálem potřebným pro čin-
nost složek integrovaného záchranného 
systému při ochraně obyvatel,

•  schvaluje prodloužení termínu dokonče-
ní díla Zateplení a výměna oken, KD Ži-
mrovice do 20. 8. 2021 podle požadavku 
ornitologů z důvodu vyhnízdění ptactva.

Celá znění usnesení ze zasedání zastupitel-
stva města a rady města naleznete na webo-
vých stránkách města v záložce Samospráva.

PLÁN ZASEDÁNÍ ZM A RM 
V ROCE 2021
Termíny zasedání zastupitelstva města: 
13. 9. 2021 (č. 19) a 13. 12. 2021 (č. 20). 
Zasedání zastupitelstva města jsou veřej-
ná a probíhají zpravidla od 15 h v zaseda-
cí místnosti v přízemí budovy Městského 
úřadu Hradec nad Moravicí, Opavská 265.

Termíny schůzí rady města: 23. 8. 2021 
(č. 56), 6. 9. 2021 (č. 57), 27. 9. 2021 (č. 58), 
11. 10. 2021 (č. 59), 1. 11. 2021 (č. 60), 
22. 11. 2021 (č. 61) a 20. 12. 2021 (č. 62). 
Schůze rady města jsou neveřejné a probí-
hají zpravidla od 15 h v pracovně starosty 
města v budově Městského úřadu Hradec 
nad Moravicí, Opavská 265.

Pořadová čísla zasedání zastupitelstva měs-
ta a schůzí rady města se mohou měnit v zá-
vislosti na konání zasedání či schůzí mimo 
výše uvedený roční plán. Změna termínu 
a místa zasedání zastupitelstva města a rady 
města je v působnosti starosty města.
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Vážení spoluobčané, milí přátelé,
člověk se neustále snaží ovládat přírodu 
a využívat její sílu – staví se přehrady, vod-
ní a větrné elektrárny a další díla. Příroda 
se však nenechá vždy podmanit. Zvládne 
během okamžiku zničit, co člověk dlouhá 
léta budoval. O tom se bohužel přesvědči-
li 24. června obyvatelé sedmi obcí na jižní 
Moravě, jimiž prošlo ničivé tornádo. Velice 
si vážím solidarity, kterou projevili obča-

né našeho města, když se různým způsobem zapojili do pomoci zasa-
ženým oblastem. Je dobře, že tornádo nakonec neukázalo jen malost 
a zranitelnost člověka, ale naštěstí i jeho velikost a sílu.
I v letošním roce pokračujeme ve zvýšení využití obnovitelných zdrojů 
energie a snižování nákladů za energie na provoz městských budov. 
Slunce jako zdroj solární energie jsme doteď využívali u několika lamp 
veřejného osvětlení. Nyní má město od června svou první „elektrár-
nu“, která se nachází na střeše městského úřadu. Její celkový výkon 
činí 10 kWp a vyrobená elektrická energie slouží převážně pro vlast-
ní potřebu budovy úřadu, přebytečná energie je dodávána do veřejné 
sítě. Za prvních 50 dní provozu tato elektrárna již vyrobila přes 2,5 
MWh elektřiny. To představuje přínos pro životní prostředí v úspo-
ře emisí oxidu uhličitého o 1 tunu, což je ekvivalentem pro 30 zasa-
zených stromů.
Náklady za energie snižujeme také prostřednictvím „zateplovaček“, 
jejichž součástí je i výměna oken. V červenci bylo dokončeno zateple-
ní zbylé (zadní) části budovy městského úřadu. Před dokončením je 
zateplení obecního domu v Žimrovicích. Další zateplenou budovou je 
Babinec, jehož celková rekonstrukce byla ukončena začátkem červen-
ce. Slavnostní otevření proběhlo 11. července za hojné účasti veřejnos-

ti. Velice děkuji všem, kteří se na rekonstrukci Babince a jeho slav-
nostním otevření podíleli. Děkuji také kolegům zastupitelům města 
za schválení této investice.
Životního prostředí se týká i výstavba nového sběrného dvora v lokali-
tě „Benkovská“, která se pomalu rozjíždí. Stavbu provádí společnost 
ELORA GROUP, s. r. o. z Paskova. Podle sdělení představitelů sta-
vební společnosti je cílem výstavbu sběrného dvora dokončit výrazně 
dříve před smluvním termínem, jímž je konec května příštího roku.
Z důvodu čekání na kladná stanoviska některých dotčených orgánů 
nebude v letošním roce zahájena rekonstrukce ulice Na Tylovách, jak 
bylo v plánu. Věříme, že oprava této komunikace proběhne v první po-
lovině příštího roku.
Konečně fakticky započala výstavba dlouho očekávané cyklistické stez-
ky z Hradce nad Moravicí přes Branku u Opavy do Otic, která navá-
že na již zbudovaný úsek z Otic do Opavy. Připomenu, že po provede-
ném geometrickém vytyčení stavby v terénu bylo nutné provést několik 
změn, jejichž zapracování a schválení příslušnými orgány mělo za ná-
sledek prodloužení termínu dokončení stavby do konce letošního pod-
zimu. Za zmínku stojí, že kontrolních dnů v rámci výstavby se účast-
ní i zástupci spoluinvestorů, kterými jsou statutární město Opava, 
obec Otice a obec Branka u Opavy. Někoho možná překvapí parame-
try a podoba nově budovaného úseku cyklostezky mezi ulicí Žižkova 
a křižovatkou ulic Slezská a Pod Hanuší. Realizace hradeckého úse-
ku v této podobě je „daní“ za to, že k propojení s Brankou u Opavy 
a Oticemi vůbec dojde. Naštěstí je podstatná část stavby kryta dotací.
Buďte všichni zdrávi a mějte se hezky.

Mgr. Patrik Orlík, starosta
starosta@muhradec.cz, +420 553 783 920

Vážení a milí spoluobčané,
s nástupem léta byla na území našeho měs-
ta dokončena doposud největší investiční 
akce posledních let. Dne 11. července byla 
slavnostně otevřena a předána veřejnos-
ti do užívání budova Babince na Podolské 
ulici. Jsem přesvědčen, že rekonstrukce bu-
dovy nepochybně přispěla ke zvýšení úrovně 
služeb městské knihovny, poskytování infor-
mací našim občanům i návštěvníkům měs-

ta, a zároveň jste získali možnost pronájmu víceúčelového sálu s kapa-
citou až 130 sedících osob, která v Hradci, na rozdíl od místních částí, 
dosud chyběla. V neposlední řadě svým způsobem „prokouklo“ i sa-
motné centrum města. Další dokončenou investiční akcí bylo zřízení 
zcela nového výtahu v budově č. p. 197 na Opavské ulici, který učinil 
z domu, určeného především pro bydlení našich občanů v seniorském 
věku, po mnoha letech plně bezbariérovou budovu.
Jak však říká rčení Karla Čapka „není nic staršího než včerejší novi-
ny“, i přes dokončení rekonstrukce Babince a nového výtahu pokraču-
jí práce také na dalších investičních akcích v našem městě. V průběhu 
léta budou dokončeny práce na I. etapě oprav autobusových zastávek, 
které ještě obdrží nová označení a budou vybaveny novými lavičkami 
a odpadkovými koši. Doposud byly opraveny autobusové přístřešky 
v Hradci nad Moravicí (u Policie ČR a u prodejny Stihl) a v Domora-
dovicích. V průběhu měsíce srpna bude zcela přebudována již do-

sluhující zastávka v Kajlovci. Těsně před dokončením je rekonstruk-
ce pláště a výměna oken obecního domu v Žimrovicích, rekonstrukce 
pamětního kříže v chatovišti Meleček, začala i oprava kulturních pa-
mátek – božích muk v Benkovicích i oprava kašny na Městečku před 
Červeným zámkem. Dokončena byla oprava rozhledny Šance, která 
bude do konce prázdnin dovybavena novými atraktivitami, o nichž 
Vás budeme informovat v příštím vydání Hradeckých novin. Po zís-
kání dotačních titulů byly nově zahájeny i další velké investiční akce – 
výstavba sběrného dvora a výstavba cyklostezky Hradec nad Moravi-
cí – Branka – Otice – Opava, na jejichž zahájení jsme byli s panem 
starostou často dotazováni.
Období letních prázdnin se již přehouplo do své druhé poloviny. Věřím, 
že si léto užíváte ve zdraví a pohodě, a že jste mimo jiné navštívili také 
letní akce pořádané městem, např. tradiční Letní slavnost, která se 
konala 6. 8. 2021 v lokalitě parku u nádraží. Dovoluji si podotknout, 
že i přesto, že byla provedena výstavba přechodu a redukce kolejiš-
tě, pozemky v této lokalitě o výměře přes 5 000 m2 jsou stále v majet-
ku Správy železnic, s. o., a město požádalo o jejich odkup. Tuto infor-
maci uvádím také proto, že jsme často dotazováni Vámi občany, proč 
u zrekonstruovaného nástupiště jsou stále nevzhledné plochy, vysypa-
né pouze hrubým makadamem. Důvodem je právě skutečnost, že jsou 
v majetku Správy železnic, s. o., která do těchto ploch již nechce a ne-
bude investovat, neboť jsou určeny k prodeji a město je naopak v této 
chvíli opravovat nemůže, neboť nejsou jeho majetkem.
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BYDLENÍ PRO SENIORY JIŽ PLNĚ BEZBARIÉROVÉ
V rámci plánovaných investičních akcí měs-
ta byl ve dnech 26. 4.–30. 6. 2021 vystavěn 
v domě č. p. 197 na Opavské ulici zcela nový 
výtah. Tento výtah již od 30. 6. 2021 slouží 
obyvatelům18 bytových jednotek (převážně 
seniorského věku). Stavbu realizovala firma 
Beta Control, s. r. o., z Brna.
Celkové náklady na vybudování výtahu, 
prohloubení původní výtahové šachtice 
a kompletní výstroj výtahu dosáhly částky 
1 491 000 Kč bez DPH. V souvislosti s vý-
stavbou výtahu a úpravou vstupního pro-

storu provedli zaměstnanci technických 
služeb výmalbu chodeb ve všech prosto-
rách čtyřpodlažní budovy. Výmalba scho-
diště bude provedena v září 2021.
Po dvou měsících stavebních úprav a prací 
získali naši senioři potřebný komfort, kte-
rý jistě přispěje ke zlepšení kvality života 
všech obyvatel domu. Budova je nyní již 
plně bezbariérová, bez nutnosti zdolávat 
schody k původnímu umístění výtahu, jak 
tomu bylo v minulosti.

Jan Grygar, Petr Havrlant

Poděkování
Rádi bychom touto cestou poděkovali vedení našeho města za zprostředkování nového 
moderního a pohodlného výtahu. Děkujeme.

Nájemníci bytového domu, Opavská 197

V letošním roce, dne 3. 10. 2021, oslaví naše město již 540 let od udě-
lení městských práv. Rozhodli jsme se, že toto významné výročí mimo-
řádně připomeneme ojedinělou výstavou, která připomene městečko 
Hradec jako nedílnou součást Českého království v období středověku. 
Výstavu můžete navštívit ve dnech 5. 9. 2021–3. 10. 2021 ve společen-
ském sále budovy Babinec. K vidění bude např. i věrná kopie svatovác-
lavské koruny či originál městských práv našeho města, výjimečně za-
půjčený z Moravského zemského archivu v Brně. 
Ve společenském sále Babince se dne 19. 8. 2021 v 17 hodin usku-
teční přednáška a slavnostní křest knihy „Emilie Maria Gudrichová 
(1888 –1970)“, za účasti autorky PhDr. Jaromíry Knapíkové, Ph.D., 
která připomene tuto osobnost slezské básnířky a průkopnice českého 
mateřského školství ve Slezsku v dějinách našeho města.
Závěrem si dovoluji osobně poděkovat všem členům SDH Žimrovice, 
SDH Domoradovice, SDH Hradec nad Moravicí a všem občanům, 
kteří projevili solidaritu a nezištně přispěli materiálem, finančně či 
osobní fyzickou pomocí všem lidem na jižní Moravě, které v červnu po-
stihla ničivá katastrofa.
Vážení spoluobčané, přeji Vám pevné zdraví, pozitivní mysl a šťastný 
návrat ze všech Vašich prázdninových cest!

Mgr. Petr Havrlant, místostarosta
mstarosta@muhradec.cz, + 420 553 783 928

Na výstavě Říšské koruny Karla IV., která bude zahájena v neděli 
5. 9. 2021 v budově Babinec, budete moci spatřit originální repliky 
korunovačních klenotů, např. věrnou kopii Svatováclavské koruny, 
zhotovenou před rokem 1346 na podnět Karla IV.

VÝMĚNA VODOVODNÍHO ŘADU V MELEČKU
V termínu od 7. 7. do 7. 11. 2021 provádí spo-
lečnost Severomoravské vodovody a kanali-
zace Ostrava, a. s., v ulici Meleček v Žimro-
vicích výměnu vodovodního řadu. Stavební 
práce zajišťuje společnost POHL cz, a. s., 
odštěpný závod Opava. Stavba je prová-
děna za úplné uzavírky místní komunika-
ce Meleček, objízdná trasa není stanovena. 
Důvodem uzavírky jsou parametry komuni-

kace a průběh vodovodního řadu. Uzavírka 
je prováděna po etapách, přičemž průjezd 
pro vozidla integrovaného záchranného 
systému a dopravní obsluhu (včetně vlast-
níků nemovitostí) zajišťuje stavební firma 
pomocí přejezdových plechů a odstraně-
ním stavební techniky. Dopravní obsluha 
tak musí počítat se zpožděním. Po dokon-
čení investiční akce ze strany společnosti 

SmVaK zahájí město rekonstrukci komuni-
kace od křižovatky s ul. Hradecká až k cha-
tové oblasti Meleček. Součástí bude také 
oprava komunikace od hasičské zbrojnice 
ke kapli sv. Josefa. Předpokládaný termín 
dokončení opravy komunikace je v první 
polovině roku 2022.

Ing. Josef Hennig, odbor majetku a investic
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OPRAVA ROZHLEDNY 
ŠANCE BYLA 
DOKONČENA
Dne 14. 7. 2021 byla dokončena oprava roz-
hledny Šance v Jakubčovicích. Veškeré dře-
věné prvky byly opatřeny novým ochran-
ným nátěrem a na udržovací práce bylo 
použito více než 2 000 pozinkovaných šrou-
bů. Všechny části rozhledny byly zkontrolo-
vány a znovu pořádně dotaženy. Práce reali-
zovala firma pana Jiřího Dudyse, která přes 
někdy až extrémní klimatické podmínky 
byla schopna v krátkém časovém horizon-
tu tyto práce dokončit.

Jan Grygar, odbor majetku a investic

NOVÝ MOBILIÁŘ U DĚTSKÉHO HŘIŠTĚ 
V JAKUBČOVICÍCH
Rozhledna Šance je po nedávné opravě již otevřena veřejnosti a spolu s novými slunečními 
lázněmi se těší přízni návštěvníků. Místní obyvatelé i turisté mohou při návštěvě této loka-
lity nyní využívat také novou dětskou fitness sestavu a dřevěný altán s posezením, kterým 
bylo dovybaveno blízké dětské hřiště. Autorem dřevěného altánu je pan Michal Šrom z Bo-
hučovic. Dětské hřiště bylo dále doplněno o stojan na kola a odpadkový koš.
Na konci září plánujeme u rozhledny Šance uskutečnit kulturní akci s programem zamě-
řeným na historii vojenského opevnění a ukázkami dobových zbraní. Termín bude zve-
řejněn na webových stránkách a facebooku města a v Hradeckém kulturním měsíčníku.
Projekt: Zatraktivnění okolí u rozhledny v Baborówě a rozhledny Šance, Jakubčovice, 
č. CZ.11. 2. 45/0.0/0.0/16_013/0002601.

Ivana Hyklová, odbor majetku a investic

ZATEPLENÍ A VÝMĚNA OKEN KULTURNÍHO DOMU V ŽIMROVICÍCH
Město Hradec nad Moravicí získalo do-
taci z Operačního programu Životní pro-
středí 2014–2020 na realizaci projektu 
Zateplení a výměna oken, KD Žimrovice, 
č. CZ.05. 5. 18/0.0/0.0/19_121/0012197, 
v maximální výši 597 654,21 Kč, tj. 50 % 

z uznatelných nákladů projektu. Zbý-
vající část do výše uznatelných nákladů, 
tj. do 1 195 308,43 Kč, bude město čerpat 
z tzv. kotlíkových půjček financovaných 
Státním fondem životního prostředí Čes-
ké republiky na základě rozhodnutí minist-

ra životního prostředí. Stavební práce pro-
vádí firma Radim Reniers z Brna a budou 
ukončeny do konce srpna 2021.
Projekt zahrnuje kompletní zateplení obál-
ky budovy včetně výměny oken a dveří, za-
teplení střechy a podlahy půdy, čímž dojde 
k výrazné úspoře za energie a pozitivnímu 
dopadu na životní prostředí. Cílem projek-
tu je především snížení energetické nároč-
nosti víceúčelové budovy v majetku města, 
která je využívána jako kulturní zařízení, 
knihovna, pošta a bytové jednotky.

Ivana Hyklová, odbor majetku a investic
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SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ BABINCE
V neděli 11. 7. 2021 byly slavnostně ote-
vřeny nově zrekonstruované prostory bu-
dovy Babinec. Pásku společně přestřihli 
starosta Hradce nad Moravicí Mgr. Patrik 
Orlík, místostarosta Mgr. Petr Havrlant, 
ředitelka městské knihovny a informační-
ho centra PhDr. et Mgr. Markéta Beyero-
vá, Ing. arch. Jiří Horák a Bc. Barbora Ku-
rečková z architektonického studia Arches 
a básník a pedagog, zdejší rodák, pan Vít 
Slíva. Prostory budovy, ve které nově najde-
te městskou knihovnu, informační centrum 

a společenský sál s potřebným zázemím 
a vybavením, tak byly předány do služeb ve-
řejnosti. Návštěvníci akce si při této příleži-
tosti mohli nové prostory prohlédnout a po-
sedět u drobného občerstvení.

Samotná rekonstrukce byla zahájena v květ-
nu 2020 a skončila v červenci 2021. Cel-
kové náklady, včetně daní a poplatků, pro-
jekčních prací, stavebních prací, nábytku, 
vybavení a veškerého mobiliáře, činily 
21,4 milionu korun, přičemž 4 miliony ko-

run se městu vrátily zpět do rozpočtu díky 
získaným dotacím.

V období 1. republiky byl Babinec centrem 
společenského dění v Hradci. Věříme, že 
tomu tak bude i v nově zrekonstruované 
budově, a že bude občanům dlouho a dobře 
sloužit jako místo pro vzdělávání, kulturní 
akce a společenské události.

Patrik Orlík, Petr Havrlant
Foto: Jiří Hajduk
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V I. nadzemním podlaží nově sídlí městská knihovna a turistické informační centrum, včetně kanceláře, skladu knih a dalšího provozní-
ho zázemí. Prostory knihovny jsou vybaveny novou audiovizuální technikou, instalováno je i sedm počítačů pro veřejný internet. Infor-
mační centrum je spojeno s venkovním prostorem s posezením, které mohou návštěvníci využívat k relaxaci a budou se zde konat i men-
ší společenské akce.

Ve II. nadzemním podlaží je k dispozici společenský sál s kapacitou 130 osob. Sál je vybaven audiovizuání technikou, mobilním pódiem 
a veškerým potřebným zázemím - barem s výčepním a chladicím zařízením, plně vybavenou přípravnou jídel a prostornou šatnou. Sál 
bude sloužit pro společenské akce pro veřejnost i pro pořádání soukromých akcí (svatební hostiny, kary, oslavy narozenin atd.). Ceník za 
pronájem najdete na webových stránkách města.
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ZAČALA STAVBA NOVÉHO SBĚRNÉHO DVORA
Na začátku července byla zahájena výstavba nového sběrného dvo-
ra v lokalitě „Benkovská“. Zhotovitelem stavby je společnost ELO-
RA GROUP, s. r. o., z Paskova. Vysoutěžená cena díla dosáhla výše 
18 648 976 Kč včetně DPH. V rámci stavby bude vybudována nová 
hala o půdorysné ploše 9 x 30 m. Sběrný dvůr bude vybaven mos-
tovou váhou, osvětlením a novou příjezdovou komunikací s asfal-
tovým povrchem. Asfaltovým povrchem bude opatřen i celý areál 
sběrného dvora. Oplocení dvora i plášť nové skladovací haly budou 
mít, vzhledem k dohledové vzdálenosti od zámeckých budov a měst-
ské památkové zóny, zelenou barevnost.

Nový sběrný dvůr zcela jistě zvýší komfort občanů, jak otevírací 
dobou, která se podstatně rozšíří, tak možností ukládání veškeré-
ho tříděného komunálního odpadu na jednom místě. Bude se jed-
nat o sklo, papír, plasty, kovy, biologicky rozložitelný odpad, velko-
objemový odpad, stavební suť, elektroodpad a odpady kategorie N 

(nebezpečný odpad). Součástí bude také místo pro skladování vy-
řazené bílé techniky (ledničky, pračky apod). Odpad bude odebí-
rán do volně stojících velkokapacitních kontejnerů.

Stavba je spolufinancována z Operačního programu Životní pro-
středí ve výši 85 % z uznatelných nákladů projektu, v jehož rám-
ci se městu podařilo na samotnou realizaci sběrného dvora získat 
dotaci ve výši 12 369 005 Kč včetně DPH. V současné době probí-
há skrývka původního podloží a jsou prováděny zátěžové zkoušky 
a sondy v terénu. Pro lepší manipulaci v lokalitě byl zatrubněn při-
lehlý příkop a rozšířen propustek, resp. vjezd na lokalitu, kde vzhle-
dem k probíhající stavbě již není možno parkovat. Dbejte prosím na 
zvýšenou opatrnost pří řízení motorových vozidel na ulici Žimrovic-
ká, neboť zde dochází k častým výjezdům nákladních vozidel stavby.

Petr Havrlant, Josef Hennig

ZLEPŠENÍ FUNKČNÍHO STAVU VEŘEJNÉ ZELENĚ
Město Hradec nad Moravicí zrealizovalo koncem loňského roku na 
základě získané dotace projekt Zlepšení funkčního stavu zeleně ve 
městě Hradec nad Moravicí. V rámci projektu bylo provedeno ošet-
ření 100 kusů vzrostlých stromů (lípy, javory, akáty třešně, jasany, 
kaštany, ořešáky a další) za účelem obnovy jejich vitality a prodlou-
žení životnosti. Na stromech byly provedeny zdravotní, bezpeč-
nostní a vedlejší řezy včetně odstranění parazitního jmelí. Zároveň 
bylo vysázeno 6 habrů u křižovatky ulic Opavská a Bohučovická 
a 3 javory v parčíku před Hradečankou. V ulicích Opavská, Pod 
Hanuší a Zámecká bylo zřízeno 10 nových záhonů s trvalkami. 
Všechny tyto práce zajišťovala na základě výběrového řízení firma 
Samat Ekotempo, spol. s r. o., z Krnova.
Přestože trvalkové záhony byly zrealizovány v souladu s projektem, 
nedopadlo jejich zřízení (na rozdíl od provedeného ošetření stromů) 
úplně podle našich představ, a s odstupem času se jistě ani vám, ob-
čanům, nejeví zvolený způsob výsadby jako nejšťastnější. Na pře-
lomu jara a léta byly tyto záhony dvakrát odpleveleny a upraveny, 
a i nadále se budeme snažit zlepšovat jejich vzhled. V rámci záruč-
ní doby a dle podmínek projektu budou v druhé polovině letošního 
roku dosazeny rostliny, které nevzešly a za pomoci odborné firmy 
budeme zajišťovat další pravidelnou údržbu těchto záhonů.
Jsme přesvědčeni, že i přes tyto dílčí nedostatky budou trvalkové zá-
hony plnit svojí funkci, tedy zvýšení biodiverzity, a především v bu-
doucnu, po úplném zakořenění a vzrůstu, zkrášlí a rozšíří veřejnou 
zeleň v našem městě.

Rostislav Římský, odbor majetku a investic



OTEVŘENÁ RADNICE

www.muhradec.cz | 9

VOLBY DO POSLANECKÉ SNĚMOVNY
Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu 
České republiky se konají v pátek 8. 10. 2021 
od 14.00 hodin do 22.00 hodin a v sobotu 
9. 10. 2021 od 8.00 hodin do 14.00 hodin. 
Voličem je občan České republiky, který nej-
později 9. 10. 2021 dovrší věk 18 let. Volič 
hlasuje ve volebním okrsku, kde je přihlá-
šen k trvalému pobytu (výjimkou jsou voliči 
hlasující na voličský průkaz nebo voliči, kte-
ří jsou v době voleb v nemocnici, zařízení so-
ciální péče nebo jiném obdobném zařízení).

Hlasovací lístky obdrží voliči nejpozdě-
ji 5. 10. 2021 na adresu trvalého pobytu. 
V případě, že dojde k jejich poškození nebo 
ztrátě, je možné požádat ve volební místnos-
ti okrskovou volební komisi o vydání nové 
sady hlasovacích lístků. Ve volební místnos-
ti musí volič prokázat svou totožnost a stát-
ní občanství České republiky platným ob-
čanským průkazem, platným pasem nebo 
cestovním průkazem. Neprokáže-li volič 
svou totožnost a státní občanství České re-
publiky potřebným dokladem, nebude mu 
hlasování umožněno.

Volič může požádat ze závažných, zejména 
zdravotních, důvodů městský úřad nebo ve 

dnech voleb okrskovou volební komisi o to, 
aby mohl hlasovat mimo volební místnost 
do přenosné volební schránky.

Bližší informace najdete na webových strán-
kách města (městský úřad/volby 2021) a na 
stránkách Ministerstva vnitra mvcr.cz (in-
formační servis/volby).

PRVNÍ ZASEDÁNÍ OVK
Každá zaregistrovaná volební strana může 
delegovat nejpozději do středy 8. 9. 2021 
jednoho člena a jednoho náhradníka do okr-
skových volebních komisí (na území města 
Hradec nad Moravicí bude opět 9 volebních 
okrsků). Není-li takto dosaženo nejnižšího 
stanoveného počtu členů okrskových vo-
lebních komisí, jmenuje členy na neobsa-
zená místa starosta. První zasedání okr-
skových volebních komisí se uskuteční ve 
středu 15. 9. 2021 v 16.00 hodin (voleb-
ní okrsky č. 1 až 4) a v 17.00 hodin (voleb-
ní okrsky č. 5 až 9). Všichni členové komisí 
obdrží písemnou pozvánku s podrobněj-
šími informacemi poštou. Upozorňujeme, 
že účast na prvním zasedání je nutná.

Jitka Celtová, odbor vnitřních věcí a kultury

ZATEPLENÍ ČÁSTI BUDOVY 
MĚSTSKÉHO ÚŘADU
V průběhu června bylo dokončeno zateplení a výměna oken na zad-
ní části budovy městského úřadu. Stavbu realizovala firma FAB-
RIKO MORAVA, s. r. o., z Nového Jičína. Celkové náklady činily 
cca 670 000 Kč vč. DPH. Cílem je především snižování energetic-
ké náročnosti budov v majetku města.

Ing. Josef Hennig, odbor majetku a investic

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
Srdečně zveme rodiče a jejich děti na slav-
nostní vítání občánků, které se uskuteč-
ní v sobotu 23. 10. 2021 v dopoledních 
hodinách. Obřady vítání občánků obnovu-
jeme po více než roce a nově se budou ko-
nat v prostorách budovy Babinec. Říjnové 
vítání občánků proběhne ve třech skupi-
nách a je určeno pro děti narozené od květ-
na 2020 do července 2021. Rodiče dětí ob-
drží osobní pozvánku s podrobnějšími 
informace poštou.

JUBILEJNÍ SVATBY
Slavnostní setkání manželských párů, které si letos připomínají 
50., 60. nebo 65. výročí uzavření manželství, se uskuteční v pátek 
22. 10. 2021 v 10 hodin v prostorách budovy Babinec. 

Matrika městského úřadu má k dispozici pouze evidenci svateb-
ních obřadů, které se konaly v Hradci nad Moravicí. Pokud v le-
tošním roce slavíte jubilejní svatbu, avšak manželství jste uzavřeli 
mimo Hradec nad Moravicí, kontaktuje odbor vnitřních věcí a kul-
tury, tel. č. 553 783 923 nebo 725 666 074. Osobní pozvánku obdr-
ží všichni jubilanti poštou. Srdečně vás zveme!

SOCIÁLNÍ PORADENSTVÍ
Další termín sociální a rodinné poradny je 1. 9. 2021 od 14 do 17 ho-
din v přízemí městského úřadu. V případě potřeby můžete kontak-
tovat sociální pracovnici na tel.: 605 292 252 nebo elektronicky na 
e-mail: poradnaostrava@css-ostrava.cz.
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Foto: Sabina Grodová, Hana Kramná, Lucie Poláčková, Ivana Sloviaková, Viktor a Kateřina Šindlářovi a Lenka Říhová.

OTEVÍRÁNÍ JARA 2021
Letošní akce Otevírání jara měla jiný prů-
běh, než na jaký jsme byli léta zvyklí. Pro 
zájemce jsme připravili tři vycházkové tra-
sy, které si každý mohl projít individuálně. 
Sice jsme se nepotkali všichni společně, na 
druhou stranu si každý mohl zvolit termín, 
který mu vyhovoval nebo si vybrat den, kdy 
přálo počasí. Dubnové a květnové dny však 
byly převážně chladné a deštivé, přesto jste 
se na trasy vydali, a dle zpětné vazby, kte-
rou jste nám poskytli, jste si jarní procház-
ky užili. 
Děkujeme všem účastníkům za odevzda-
né hrací karty, kterých se sešlo celkem 120, 
a za fotografie z vašich výletů. Vylosováno 
bylo devět výherců (tři výherci z každé tra-
sy), kteří obdrželi věcné ceny. Drobné od-
měny získali rovněž autoři vybraných fo-
tografií. 
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DĚTSKÝ DEN
Vzhledem k protiepidemickým opatřením jsme i Mezinárodní den dětí letos oslavili netradičně – na 1. června připravilo město Hradec 
nad Moravicí pro děti odpolední zábavnou hru. Program začal vyzvednutím hrací karty na městském úřadu. Trasa s deseti stanovišti, na 
kterých děti našly nejrůznější úkoly, vedla dále městem a končila opět na městském úřadu, kde si každý vybral malou odměnu za splnění 
úkolů. Děkujeme dětem a jejich rodičům za hojnou účast.

HRADECKÁ POUŤ
V neděli 27. 6. 2021 se „Central park“ u vlakového nádraží opět stal 
hlavním dějištěm Hradecké pouti. Celodenní program byl rozdělen 
na dvě části – mše svaté v kostele sv. Petra a Pavla, po kterých ná-
sledovala divadelní pohádka pro děti, a odpolední program v měst-
ském parku. Na návštěvnících bylo znát, že si Hradeckou pouť 
po roční „protiepidemické přestávce“ jaksepatří užívají.
Odpolední program slovem zahájil místostarosta města Mgr. Petr 
Havrlant, který mimo jiné připomenul letošní 540. výročí udělení 
městských práv našemu městu a všem popřál příjemně strávené 
odpoledne. V kulturním programu vystoupili žáci hradecké ZUŠ 
pod uměleckým vedením ředitelky školy Mgr. Marty Scholzové, 
následovalo vystoupení orchestru Baard’s Band pod vedením pana 
Romana Vaňka, a sérii místních hudebních uskupení do třetice do-
plnil Hradecký dechový orchestr. V programu se dále představili 
mladí judisté z oddílu Jemnou cestou, kteří předvedli trénink síly, 
koordinace, ohebnosti a bojeschopnosti. Podvečerní zábavu roz-
proudila, a letošní hradeckou pouť také zakončila, opavská kapela 
Mistral. Na pouti nechyběly stánky s nejrůznějším zbožím, atrak-
ce pro děti a dostatek kvalitního občerstvení.
Město Hradec nad Moravicí děkuje všem, kteří se na průběhu Hra-
decké pouti jakkoliv podíleli. Věříme, že se vám na pouti líbilo a bu-
deme se opět těšit na setkání s vámi na Hradecké pouti 2022.

Foto: Jiří Hajduk
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Po 65 letech se nových prostor dočkaly hradecká knihovna a informační centrum. Jsou za-
řízeny podle moderních trendů v prostředí, které je přátelské vůči čtenářům, uživatelům 
a návštěvníkům. Těšíme se na všechny kulturní akce, přednášky a besedy, které se budou 
pořádat v prostorách knihovny i v multifunkčním sále v prvním patře. K dispozici je také 
veřejný dvorek, který je určen především k relaxaci, ale i k pořádání menších akcí. Chceme, 
aby návštěva knihovny a informačního centra byla pro všechny příjemným zážitkem, abys-
te si u nás mohli třeba v klidu vypít kávu a popovídat si se známými. Věříme, že návštěva 
našich prostor se pro vás stane pravidelným a vítaným osvěžením v každodenním shonu 
a přinese vám řadu užitečných informací a čtenářských i kulturních zážitků.

INFORMUJE

Bardugol, L.: Griša. Světlo a stíny
Blankman, A.: Černobylské dívky
Bourne, H.: Místa, kde jsem plakala
Burns, A.: Mlíkař
Clark, J.: Poslední let
Harmel, K.: Vinařova žena
Jedinela, M.: Cirkus Karanténa
Konečná, L.: Houpačky
Labudová, E.: Lada u ledu

McCartney, P.: Čuprděda
Pospíšilová, E.: Pátá minuta je o nás
Rendl, J.: 10 000 kilometrů pěšky Jižní Amerikou
Sund, E.A.: Dům panenek
Ševčíková, M.: Veganská kuchařka
Thompson, C.: Dítě na nástupišti
Valognes, A.: Snachy za všechny prachy
Walliams, D.: Nejhorší učitelé na světě
Wiseman, E.M.: Sběratelka sirotků

MALÁ NABÍDKA KNIŽNÍCH NOVINEK, KTERÉ JSOU PŘIPRAVENY PRO NAŠE ČTENÁŘE:

PŘIJĎTE SI UŽÍT POSLEDNÍ 
PRÁZDNINOVÉ DNY NA KOUPALIŠTĚ
Letošní letní sezóna, a to nejen na hradeckém koupališti, je pozna-
menána situací spojenou s pandemií. V současné době je povolená 
kapacita koupaliště 75 %, což je 1 650 osob, ale takovéto návštěv-
nosti letos nedosahujeme ani v tropických dnech. Prozatím nejvyšší 
denní návštěvnost byla cca 750 osob. Návštěvníky odrazují povin-
né testy a další protiepidemická nařízení, ale i proměnlivé počasí, 
v červenci s přeháňkami a bouřkami.
Dle vládních opatření je vstup na koupaliště povolen pouze osobám, 
které u vstupu do areálu předloží doklad o tom, že mají dva týdny 
po druhé dávce očkování, že v uplynulých 180 dnech prodělali one-
mocnění covid-19 nebo mají platné potvrzení o laboratorním PCR 
testu. Návštěvníci, kteří nemají žádný z uvedených dokladů, si mo-
hou v pokladně koupaliště zakoupit antigenní test (cena je 70 Kč), 
na místě se otestovat a při negativním výsledku obdrží potvrze-
ní, které pro vstup na hradecké koupaliště platí 72 hodin (3 dny).
Věříme, že pokud bude počasí v srpnu přát, podaří se nám ještě 
návštěvnost zvýšit. Celý areál prochází pravidelnými kontrolami 
Zdravotního ústavu Ostrava a Krajské hygienické stanice v Ostra-
vě, při kterých je kontrolována nejen voda z bazénů (plavecký a dět-
ské bazény), ale rovněž plnění dalších povinností při provozování 
veřejného koupaliště (pořádek v areálu, dodržení povolené kapaci-
ty, čistota WC a převlékacích kabinek, dezinfekční prostředky, pro-
vozní deník, vybavení lékárničky, uložení chemikálií apod.). Usku-
tečněnými kontrolami nebyly zjištěny žádné nedostatky ani závady. 
Hradecké koupaliště lze tedy považovat opravdu za bezpečné. Pro-
to neváhejte, a přijďte si poslední prázdninové týdny zpříjemnit na 
městské koupaliště. Koupací sezóna bude ukončena 31. 8. 2021.

POZVÁNÍ
V sobotu 21. 8. 2021 v 15 hodin posvětí hradecký farář P. Mgr. Marcin Stanislaw Kieras novou kapličku 
sv. Huberta v Záviliší. Jste srdečně zváni.

Členové Mysliveckého spolku Hradec Kalvárie

NABÍDKA PRÁCE PLAVČÍKA 
PRO SEZÓNU 2022
Technické služby Hradec nad Moravicí, provozovatel městského kou-
paliště, nabízí práci plavčíka pro letní sezonu červen–srpen 2022. 
Pracovněprávní vztah formou dohody o provedení práce, popř. do-
hody o pracovní činnosti, místo výkonu práce městské koupaliště 
v Hradci nad Moravicí. Požadavky: věk starší 18 let, dobrý zdravot-
ní stav, dobrý plavec, ochota absolvovat rekvalifikační kurz Plavčík 
u Vodní záchranné služby ČČK v Ostravě (při dohodě na dvě letní se-
zóny bude tento kurz proplacen zaměstnavatelem), osvědčení o způ-
sobilosti pro pracovní činnost plavčík výhodou. Bližší informace zís-
káte na tel. 725 666 090, e-mailu tshradec@muhradec.cz nebo osobně 
v kanceláři Technických služeb Hradec nad Moravicí, Opavská 228.

Roman Celta

Foto: Jiří Hajduk
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TURNAJ VE VODNÍM FOTBÁLKU A BENÁTSKÁ NOC
Již druhým rokem se první sobotu v červenci konal na hřišti v Bohučovicích turnaj ve vod-
ním fotbálku, kterého se zúčastnilo celkem devět týmů. Ti nejlepší hráči byli odměněni me-
dailemi, diplomy a věcnými cenami. Pro diváky a návštěvníky akce bylo po celý den připra-
veno občerstvení, nechyběly ani hot dogy a burgery od MATADAJ, pro děti byl k dispozici 
skákací hrad. Večer se tradičně konala Benátská noc, o hudbu se postaral DJ DANNY-
COLD. Účast byla velmi hojná, fotografie z akce jsou dostupné na facebookových strán-
kách Party Boyz a jejich autorem je Jan Ritter z Pusté Polomi. Všem, kteří se na této události 

podíleli, moc děkujeme za přízeň a budeme 
se těšit na další společné akce. Poděkování 
patří také městu Hradec nad Moravicí, kte-
ré akci podpořilo dotací poskytnutou v rám-
ci dotačního programu města.

Za tým Party Boyz Lukáš Poláček

Dostali jste chuť na 
dobrou kávu? Není 
nic jednoduššího, než 
si ji dát v našem infor-
mačním centru! Na-
bízíme kávu do hrneč-
ku, kterou si můžete 
vypít na našem dvor-
ku, nebo pokud spě-
cháte, vzít si ji v ke-

límku s sebou. Pokud je káva vaším společníkem na cestách nebo 
myslíte ekologicky, můžete si u nás rovněž zakoupit znovupoužitel-
ný kelímek s logem města.

Nejen pro výletníky, 
poutníky a milovníky 
toulek kolem Hradce 
nad Moravicí, po bře-
hu řeky nebo okol-
ních kopcích, je v in-
formačním centru 
k zakoupení originál-
ní bylinkový čaj Hra-
decký Poutníček. 
Vydejte se cestou pl-
nou energie ke zdraví, 
osvěžení, povzbuze-
ní a posílení imunity. 
Regionální produkt 
Opavské Slezsko, Re-
náta Jahodová. Cena 
je 85 Kč.

Od 1. 7. 2021 si mohou turisté i hradečtí občané, kteří se zajímají 
a navštěvují technické atraktivity zapojené do projektu Technotrasa 
Moravskoslezského kraje, vyzvednout zdarma v informačním cent-

ru dřevěnou Technotrasa card, na kterou získávají body při návště-
vě zapojených atraktivit. Za nasbírané body si můžete podle svého 
výběru vyzvednout opět v informačním centru odměny pro malé 
i velké cestovatele. Přehled odměn a více informací naleznete na 
webu https://bit.ly/TechnotrasaCard. Platnost karty je neomezená.

Další novinkou je Turistická karta Opavské Slezsko, kterou zís-
káte zdarma při ubytování na Opavsku nebo si ji můžete zakoupit 
v informačním centru. V té chvíli máte slevy na vybrané památ-
ky, služby a ubytování. Přehled slev a informace jak karta fungu-
je, získáte na webu www.opavskocard.cz nebo si u nás můžete vy-
zvednout letáček. Karta je 3denní nebo 5denní a můžete využít její 
výhody v rámci dovolené s dětmi na Opavsku nebo s vnoučaty na 
prázdninách.

Nově prodáváme také propagační předměty města Hradec nad 
Moravicí a Státního zámku Hradec nad Moravicí k projektu Rok 
osvícenské šlechty.

Markéta Beyerová

HRAVÍ MĚDVĚDI
V sobotu 5. 6. 2021 patřilo bohučovické hři-
ště dětským radovánkám. V rámci projektu 
Hraví medvědi, který finančně podpořilo ze 
svého grantového programu město Hradec 
nad Moravicí, jsme zde uspořádali dětské 
odpoledne s názvem Sportovně-kreativní 

den dětí. S organizací programu nám po-
máhali také mladí hasiči. Probíhala soutěž 
v nejrychlejším zdolání překážkové dráhy, 
dekorovali jsme květináčky, losovali jsme 
kolo štěstí a další. Účast byla velká, a celé od-
poledne jsme si všichni společně jaksepatří 

užili. Těšíme se na další akce, pořádané ve 
spolupráci s městem Hradec nad Moravicí, 
kterému tímto děkujeme za podporu.

Vendula Trulejová
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HASIČI SE ZAPOJILI DO POMOCI JIŽNÍ MORAVĚ
Poslední červnový týden zasáhly oblast 
Břeclavska a Hodonínska ničivé bouře a tor-
nádo o síle F3 nebo F4. Tato živelná pohro-
ma zdevastovala několik vesnic, zanechala 
po sobě oběti na lidských životech a desítky 
zraněných. Členové SDH Žimrovice a Do-
moradovice přidali ruku k dílu a do pomoci 
postiženým obcím se aktivně zapojili.

DOMORADOVICE POMÁHALY 
V MIKULČICÍCH
Ve čtvrtek 24. 6. 2021 prošla několika ob-
cemi na pomezí Břeclavska a Hodonínska 
extrémní bouře s krupobitím a tornádem. 
V pátek ráno jsem se spojil se starostou na-
šeho města Patrikem Orlíkem a ptal se, zda 
bude město řešit vzniklou situaci například 
vysláním hasičských jednotek do postižené 
oblasti. Tato možnost již byla projednána 
a nebylo rozhodnuto pro hromadnou akci. 
Sdělil mi, že SDH Žimrovice pořádá sbírku 
potřebného materiálu, se kterým do posti-
žené oblasti pojedou. Spojil jsem se proto 
s jeho starostou Mirkem Křížem a dohod-
li jsme další kroky.
Současně SDH Domoradovice vyhlási-
lo peněžitou i materiální veřejnou sbír-
ku. V odpoledních hodinách jsme nashro-
máždili materiální pomoc a hlavně částku 

52 100 Kč, za kterou jsme nakoupili elek-
trocentrály, sbíjecí kladiva, rozbrušovačky, 
rukavice, lopaty, smetáky, krumpáče, pro-
dlužovačky, motorové pily, krycí plachty, 
kanystry s benzínem atd. S kolegy z Žimro-
vic jsme se dohodli, že v neděli 27. 6. 2021 
vše zavezeme do postižené oblasti. Mirek 
Kříž byl v kontaktu s lidmi v místě neštěs-
tí, kteří nás nasměrovali tam, kde byla po-
moc zapotřebí.
Do Mikulčic jsme přijeli, ještě společně 
s SDH Branka, s pěti naloženými dodávka-
mi v neděli před obědem. Při prvních pohle-
dech na místo zkázy jsme nedokázali vůbec 
pochopit a vstřebat, co zde proběhlo. Připa-
dali jsme si jako ve filmových ateliérech, kde 
se natáčí apokalyptický film.
V Moravské Nové Vsi jsme projížděli návsí 
kolem kostela, kterému chyběla celá stře-
cha. Poté jsme se přemístili do Mikulčic, kde 
jsme předali první elektrocentrálu a násled-
ně jsme obcházeli domy a ptali se, co kdo 
potřebuje. Nakonec jsme se dohodli, že za-
jedeme do místního kulturního domu, kde 
se nacházel krizový štáb a hromadný sběr 
materiálu. Odtud si lidé přebírali vše, co po-
třebovali. Prvotní plán, že pouze předáme 
materiál jsme rychle přehodnotili, protože 
okolnosti nás přímo nutily lidem pomoci. 

Po domluvě jsme v jedné z nejpostiženějších 
ulic začali pomáhat s odklízením sutě a čiš-
těním okolí postižených domů. S ostatními 
dobrovolníky jsme v úmorném vedru po-
stupovali metr po metru, až se za námi za-
čala konečně objevovat vyčištěná část ulice. 
Místní lidé byli velmi vděční za jakoukoliv 
pomoc a nás naopak naplňovalo, že jsme 
alespoň malou měrou mohli pomoci.
Zpět do Domoradovic jsme dojeli těsně před 
půlnocí. Následující dny jsme všichni měli 
stejné pocity a pořád se nám v hlavách prolí-
nalo, co jsme zažili a viděli, a tyto vzpomín-
ky v nás zůstanou asi navždy. Ta obrovská 
síla, která tuto zkázu způsobila, je nepřed-
stavitelná a věřme, že něco podobného se již 
nebude opakovat.
Tímto bych chtěl poděkovat zúčastněným - 
Romanu Lysákovi, Martinu Vaňkovi, Pet-
rovi Hanákovi a Gabriele Kowalové za úžas-
nou ochotu a dřinu odvedenou pro dobrou 
věc. Obrovský respekt patří také všem, kteří 
se zapojili do sbírky. Díky patří také staros-
tovi Hradce nad Moravicí Patriku Orlíko-
vi za umožnění této cesty a kolegům z SDH 
Žimrovice za inspiraci a zprostředkování 
kontaktu.

Martin Kowal
starosta SDH Domoradovice

ŽIMROVICE ROZTOČILY KOLOTOČ 
POMOCI
O spoušti, kterou způsobilo tornádo, jsme 
se dozvěděli ze sdělovacích prostředků. 
Okamžitě jsme přehodnotili své plány na 
nadcházející víkend. Jana s Veronikou na-
vrhly, abychom udělali sbírku, a hned bylo 
rozhodnuto.
Sbírku jsme vyhlásili v pátek místním roz-
hlasem, v hasičárně jsme vytvořili sběrné 
místo, a kolotoč pomoci se začal roztáčet. 
Odpoledne již přicházejí první dárci – za 
pochodu dary evidujeme, třídíme a balíme. 
Nabídnout svou pomoc a podpořit nás při-

jel i starosta města. Ve volné chvíli jsme do-
mluvili termín a způsob dopravy pomoci. 
Do postižených obcí je ale problém se do-
volat, proto nastupují známí, kteří bydlí ve 
vedlejší vesnici a mají v postižených obcích 
rodiny. Z Hodonína se dozvídáme, co po-
stižené obce potřebují (např. elektrocentrá-
ly, plachty, hřebíky, kolečka, hrábě apod.). 
V pátek večer zavíráme hasičárnu, jdeme se 
vyspat, abychom ráno mohli pokračovat.
V sobotu ráno využíváme nabídky pana sta-
rosty a frčíme pro městský mikrobus. Jsme 
jako v nějaké komerční soutěži… máme dvě 
dodávky, finanční prostředky a dvě hodi-

ny do zavírací doby. Tlačil nás čas, protože 
specializované stavební obchody mají v so-
botu otevřeno jen dopoledne. Náš tým nám 
operativně hlásil nárůst finančních darů, 
abychom mohli co nejefektivněji nakoupit. 
Papírny v Žimrovicích nám poskytly velké 
množství kartonových krabic s víkem, do 
kterých jsme uložili vybraný materiál.
Do výzvy se zapojili také hasiči z Domo-
radovic, Branky a Uhlířova. Vzhledem 
k množství vybraného materiálu bylo jas-
né, že musíme zajistit více aut. Jako prv-
ní nám auto nabídl starosta města – Opel 
Vivaro s plnou nádrží nám předal osobně. 



ŠKOLSTVÍ

www.muhradec.cz | 15

Dále jsme oslovili spolumajitele SB Logis-
tik Transport, ten nám vyšel okamžitě vstříc 
a přistavil velkou dodávku, také s plnou ná-
drží. K našemu konvoji nakonec přibyla 
pátá dodávka i s posádkou z SDH Branka.
V neděli ráno jsme naložili zbytek materi-
álu, rozdali vysílačky a vyrazili jsme. Trasa 
byla stanovena – po dálnici na Brno, pak na 
Bratislavu, sjet na Hodonín a přes Morav-
skou Novou Ves do Mikulčic. Po vjezdu do 
Moravské Nové Vsi vypadalo vše normálně, 
a nebýt hlídkujících policistů a intenzivního 
pohybu lidí a strojů, nic by nenasvědčovalo 
tomu, co touto obcí prošlo. Po ujetí dvou set 
metrů se ale vše změnilo. Výhled z auta při-
pomínal válečný film, všechno bylo zpusto-
šené a rozbité. Na začátku Mikulčic nás če-
kala naše koordinátorka, která věděla, co 
vezeme a monitorovala, co kde potřebují.
Zastavili jsme po sto metrech u domu a oka-

mžitě jsme zablokovali dopravu. Rychle 
jsme vyložili, co zde potřebovali, a pokra-
čovali dál. Brzy jsme my i naše koordinátor-
ka zjistili, že takto to nepůjde, a že nejlep-
ší bude dojet ke sběrnému místu a materiál 
zde vyložit. Potěšil mě udivený dotaz naší 
koordinátorky, kde jsme sehnali tolik mate-
riálu, a já mohl hrdě odpovědět, že jsme vše 
nakoupili z peněz, které se u nás vybraly. Po 
operativní domluvě přeložili domoradovič-
tí hasiči svůj zbylý náklad do našich tří do-
dávek a šli pomáhat s odstraňováním škod. 
Mirek vytelefonoval, že se musíme přesu-
nout do Hodonína, kde si převezmou zby-
tek našeho nákladu.
Stavili jsme se ještě poděkovat známým, 
kteří nám pomohli sjednat kontakt na naši 
koordinátorku. Pak už šupem na dálnici 
a zpátky domů. Cestou mám trochu výčit-
ky, že zpátky jedeme jen tři, ale splnili jsme 

svůj úkol. Branka se vrací vlastní trasou, a ti 
nejhouževnatější hasiči z Domoradovic při-
jedou někdy v noci, až jim skončí práce na 
opravě střechy.
Chci poděkovat celému našemu týmu, který 
se podílel na organizaci sbírky, všem, kteří 
nám poskytli techniku a materiál a hlavně 
dárcům, kteří do sbírky darovali materi-
ální a finanční prostředky. Tímto se také 
omlouváme těm, jejichž pomoc jsme mu-
seli odmítnout, protože jsme už předem vě-
děli, že tento materiál v místě neštěstí ne-
převezmou.
Záchrannou misi máme za sebou a bude-
me hodnotit, co udělat příště lépe. Dnes už 
máme zkušenost s povodní i s tornádem 
a víme, že požadavky na pomoc jsou trošku 
odlišné. Vše je o komunikaci a o kontaktech, 
a v této oblasti jsme doufám nezklamali.

Michal Maroš, SDH Žimrovice

ZÁKLADNÍ ŠKOLA HRADEC NAD MORAVICÍ

SLAVNOSTNÍ ROZLOUČENÍ
Stalo se již tradicí, že se žáci 9. ročníku slav-
nostně loučí se svou základní školou v nád-
herných prostorách Velké dvorany Červené-
ho zámku. V tomto zvláštním koronavirem 
zasaženém roce jsme neměli vůbec jistotu, 
že se tato akce uskuteční. Nakonec se ale 
všechno podařilo.

Na přelomu května a června absolvovali 
žáci taneční kurz pod vedením tanečního 
mistra pana Přemysla Hladíka. Ten hned 
během první lekce dokázal u mnohých žáků 
zlomit počáteční nedůvěru a ostych. Chlap-
ci a děvčata se postupně seznámili se stan-
dardními i latinskoamerickými tanci, na-
učili se základům valčíku, polky, waltzu, 
rumby, jivu, čači aj. S přibývajícími lekcemi 
se nesmělí kluci a holky proměnili v galant-
ní gentlemany a mladé dámy. Své taneční 
dovednosti potom žáci předvedli 29. 6. 2021 
ve Velké dvoraně, kam pozvali své blízké, 
aby společně strávili příjemné odpoledne. 
Po slavnostní promenádě a ukázce tanců 
následovalo tradiční šerpování, proslovy 
obou devátých tříd, v nichž žáci zavzpomí-
nali na léta povinné školní docházky, a poté 
zazpívali svou píseň na rozloučenou. Celé 
odpoledne zpříjemnily profesionální ukázky 
tanců, které předvedl Jakub Polášek z 6.A se 
svou taneční partnerkou Barborou Gebaue-
rovou a hudební vystoupení, které pod ve-
dením pana Milana Bátora nacvičili Daniel 
Montag, Daniel Škrobánek, Matěj Zimmer 
z 9.B a Radim Kubánek z 6.A. Celý pod-
večer byl krásným a důstojným završením 
devíti let, které děti strávily v ZŠ Hradec 
nad Moravicí. Velké poděkování patří měs-
tu Hradec nad Moravicí, které z grantového 
systému poskytlo dotace na taneční lekce 
i na závěrečné vystoupení na zámku. Dě-
kujeme také paní Romaně Montagové, paní 
Monice Zimmerové, paní Monice Halškové 
a panu Tomáši Židkovi, kteří se velkou mí-
rou podíleli na přípravě a průběhu slavnost-
ního odpoledne, Správě zámku Hradec nad 
Moravicí za poskytnutí prostor a všem, kte-

ří se jakýmkoli způsobem podíleli na zdár-
ném průběhu celé akce. Závěrem přejeme 
našim absolventům mnoho úspěchů v dal-
ším studiu i v osobním životě. Milí deváťá-
ci, ať se vám daří!

Mgr. Anna Víchová,
Ing. Katarína Čermáková

SPOLEČNĚ MALÍ A VELCÍ
Ráno 22. 6. 2021 začalo optimisticky - tep-
lota kolem 23 stupňů a polojasno, tedy den 
jako stvořený k výletu po našem krásném 
okolí. Procházku a šipkovanou s názvem 
O poklad hradeckých rytířů pro prvňáčky 
naplánovali žáci 9.B. Na trase, která vedla 
kolem Pivovarských sklepů na zámek, dále 
k Žimrovickému splavu a přes „Mariánky“ 
na hradecké fotbalové hřiště, řešily děti há-
danky a plnily zábavné sportovní, hudeb-
ní a literární úkoly. Na hřišti si každá sku-
pinka musela pak sama najít sladký poklad. 
Všichni malí byli na závěr ozdobeni medai-
lemi, které také připravila dílna velkých or-
ganizátorů. A co nám přichystalo počasí? 
Už v půl deváté, při startu, nás černá mrač-
na donutila obléci si pláštěnky. Pršelo tro-
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chu, pak hodně, blýskalo se i bouřilo. Jen 
co jsme pod zámeckou bránou oschli, za-
čaly se mraky protrhávat. Než jsme zased-
li ke svačině u splavu, teplota stoupla na 29 
stupňů a sluníčko pálilo až do konce dne. 
Letní počasí vynechalo snad jen kroupy. 
Naštěstí. Za tým pedagogů (Radka Očad-
líková, Katarína Čermáková a Petra Toma-
nová) děkuji za významnou pomoc při rea-
lizaci společně prožitého dopoledne našim 
deváťákům a přeji jim šťastné vykročení do 
další životní etapy.

Mgr. Radka Očadlíková

HRAVÝ DEN
„Pane učiteli, to je jako pevnost Boyard!“ 
Tak akční připadalo dětem sportovně-zá-
bavné dopoledne, které se uskutečnilo 
23. 6. 2021 v prostorách naší školy. A neby-
lo se čemu divit, protože pro žáky 1. stupně 
byla připravena celá řada aktivit, při kterých 
museli prokázat své sportovní dovednos-
ti, rychlost, přesnost, schopnost spoluprá-
ce v družstvu, kreativitu apod. Na stanovi-
štích museli překonat překážkovou dráhu, 
sedy lehy na čas, protahovací cvičení, ská-
kání v pytli, skok do dálky, přeskoky přes 
dlouhé švihadlo a další disciplíny. Akce se 
zúčastnily také děti z předškolního odděle-
ní MŠ, které se velmi aktivně zapojily do pl-
nění jednotlivých úkolů. Bylo to jejich prv-
ní seznámení se školou, kam většina z nich 
po prázdninách nastoupí. Na závěr proběh-
lo vyhodnocení a všechny děti dostaly slad-
kost a pití, které zakoupilo SRPŠ. Akce, při 
jejíž organizaci vyučujícím pomáhali žáci 
8. ročníku, sice neměla vítěze ani poražené, 
ale byla velmi zdařilá a dětem se moc líbila.

Mgr. Jan Vícha

SAZKA OLYMPIJSKÝ VÍCEBOJ
V letošním školním roce se mohli naši žáci 
zapojit do celorepublikového projektu Saz-
ka olympijský víceboj. Sportovní aktivity 
byly kvůli nákaze covid-19 omezené, přes-

to někteří žáci nelenili a v rámci možností se 
do projektu zapojili. Na konci školního roku 
obdrželo více než padesát žáků olympijský 
diplom, který analyzuje jejich tělesné schop-
nosti. Žáci na druhém stupni se zapojili i do 
Odznaku všestrannosti olympijských vítě-
zů. Ten zahrnuje deset disciplín, a ti nejlepší 
mohli získat odznak – který má čtyři úrov-
ně – diamantový, zlatý, stříbrný a bronzový. 
I přes omezený počet hodin tělesné výchovy 
se podařilo sedmi žákům získat následující 
odznaky: stříbrný odznak získala Natálie 
Nováková (7.B) a Daniel Škrobánek (9.B); 
bronzový získala Nikol Byrtusová (7.B), 
Adéla Kvasničková (7.B), Tereza Mainu-
šová (7.B), Tomáš Tichavský (8.A) a Matěj 
Zimmer (9.B). Všem sportovcům gratulu-
jeme a těšíme se na jejich výkony v příštím 
školním roce.

Kabinet TV

NÁVŠTĚVA MENDELOVA GYMNÁZIA
Předposlední červnový školní den přijal žá-
kovský parlament naší školy pozvání stu-
dentského parlamentu Mendelova gymná-
zia v Opavě. Hostitelský parlament, v čele 
s předsedou Prokopem Válkem, nám před-
stavil svoji organizaci a akce, na kterých se 
podíleli. Setkání vedlo k vzájemné inspira-

ci a motivaci ve smyslu – nebýt lhostejný 
k okolnímu světu se vyplácí, snaha pomáhat 
svým spolužákům má smysl a může nás po-
sunout někam dál. Následovalo pozvání na 
přednášku bývalé regionální koordinátor-
ky Fridays For Future ČR Lucie Smolkové, 
která se zúčastnila také mládežnického su-
mmitu OSN v New Yorku, a nyní pracuje 
v Nadaci Partnerství. Věříme, že v započa-
tém dialogu budeme pokračovat.

Mgr. Markéta Mazurová

TABU TÉMATA
Diskuzí v hodinách angličtiny v 9.A, v sou-
vislosti s kauzou poslance Dominika Fe-
rryho, vykrystalizovala témata, o kterých 
by se děti rády bavily, ale v žádném z před-
mětů k tomu prozatím nebyl prostor. Roz-
hodly se tedy využít formátu vrstevnických 
besed a připravit pro své mladší spolužáky 
hodinový diskuzní interaktivní program 
s názvem Tabu témata. Deváťáci postupně 
otevřeli debatu v sedmých a osmých roč-
nících a sami byli překvapeni, s jakou zví-
davostí a otevřeností se u svých mladších 
spolužáků setkali. Jakmile učitel stojí stra-
nou a děti přijímají informace od svých vrs-
tevníků, získává dialog jiný rozměr, proto-
že informace nejsou přijímány od autority, 
ale od kamarádů. V minulých letech jsme se 
přesvědčili, že toto funguje v oblasti preven-
ce patologických jevů. Tentokrát se otevřel 
prostor pro diskuzi o tom, o čem se s dospě-
lými moc nemluví.

Mgr. Markéta Mazurová

ČAS VÝLETŮ
Na konci školního roku se všichni žáci těší 
na výlety. Letos, po dlouhé době domá-
cí výuky, byli všichni moc rádi, že mohou 
být spolu a parádně si výlet užili. Děti z 6.B 
z Bohučovic, které jsou členy klubu Hraví 
medvědi, přišly s nabídkou, abychom v rám-
ci výletu podnikli nějakou zajímavou spor-
tovní aktivitu – a bylo jasno – Lasertag ve 
Slavkově. Lasertag je adrenalinová ven-
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kovní aktivita plná zážitků a emocí. Cílem 
je zneškodnit nepřítele zásahem z laserové 
pistole. Děti byly tak nadšené, že si nakonec 
každé zahrálo dvě kola. Po fyzicky náročné 
hře jsme se občerstvili a vyrazili pěšky zpět 
do Hradce. Musím říct, že cesta byla velice 
zábavná. Přinesli jsme si dva nové kama-
rády – pulce Františka a Fanynku – jejichž 
záchranu někteří odnesli zablácenou obuví 
(snad se rodiče příliš nezlobili). Celou cestu 
si děti povídaly, bylo vidět, že vzájemný kon-
takt jim po dlouhém odloučení chybí. Byl to 
pro všechny moc příjemný den. Velké podě-
kování za finanční podporu akce patří měs-
tu Hradec nad Moravicí.

Mgr. Monika Halšková

KŘÍŽEM KRÁŽEM PO OKOLÍ
Na konci školního roku jsme v hodinách 
matematiky realizovali projekt Křížem krá-
žem po okolí, jehož tématem je poznávání 
našeho domova a jeho okolí. Zaměřili jsme 
se na Hradec, Branku, Benkovice a Žimro-
vice, odkud jsou žáci ve třídě. Osm pracov-
ních listů jsme vypracovali ve třídě, a za spl-
něním jednoho jsme vyrazili na exkurzi na 
Městský úřad Hradec nad Moravicí. Prů-
vodcem nám byl pan místostarosta Petr Ha-

vrlant, který dětem ukázal podatelnu, zase-
dací místnost, obřadní místnost, matriku 
a kanceláře pana starosty a místostarosty. 
Během prohlídky se žáci dozvěděli spoustu 
zajímavých informací nejen z historie měs-
ta, ale také např. jak probíhá zápis do mat-
riky, jaké poplatky se v obci platí, jaké jsou 
úkoly zastupitelstva a mnoho dalšího. Pan 
starosta Patrik Orlík dětem sdělil, jaké jsou 
jeho povinnosti, s čím vším se musí umět 
vypořádat. Žáci se aktivně zapojili do dis-
kuse týkající se úprav v místě jejich bydliš-
tě. Poděkování patří panu starostovi a panu 

místostarostovi za jejich příjemné sezná-
mení s úřadem. Z údajů získaných nejen na 
městském úřadě děti vypracovávaly růz-
né typy grafů demonstrujících vývoj počtu 
obyvatel, historické údaje z obcí zazname-
návaly na číselnou osu, v osové souměrnos-
ti znázornily erby obcí, počítaly slovní úlohy 
týkající se poplatků v obcích apod. Výsled-
ky své práce pak žáci představili v paralel-
ní třídě. Do projektu se zapojili všichni žáci, 
každý si našel svou roli ve skupině, práce se 
jim velice líbila.

Mgr. Monika Halšková

ŠKOLNÍ DRUŽINA A KLUB
EXKURZE DO BRNA
Není výlet jako výlet. Naše exkurze za po-
znáním tajů lidského těla nám vryla do pa-
měti střípky, které si mnozí z nás budou 
pamatovat navěky. Brněnské výstaviště 
hostilo nevšední exponáty. „Body worlds – 
cyklus života“ je unikátní výstava, která po-
skytuje fascinující vhled do struktury těla 
a vysvětluje, jak fungují jeho systémy a or-
gány. Expozice se nezaměřuje pouze na 
zdokonalení znalostí anatomie, cílem je in-
spirovat návštěvníky, aby věnovali více po-
zornosti svému zdraví, poznali svůj fyzický 
potenciál a přemýšleli o tom, co znamená 
být zdravým člověkem.
Druhá část naší exkurze nás zavedla do 

Vidy. Vida je zábavní vědecký park, kde si 
každý přijde na své. Unikátní stálá expozi-
ce je rozdělena do šesti tematických celků: 
planeta, civilizace, člověk, mikrosvět, dět-
ské science centrum a venkovní expozice. 
Měli jsme možnost rozpoutat tornádo, ustát 
zemětřesení, rozjet ledničku na lidský po-
hon, vyzkoušet si masáž srdce, prozkoumat 
svět pod mikroskopem, spustit tlakovou 
fontánu a mnoho dalšího. Nejvíce oblíbe-
né, a také adrenalinové, byly jízda ve výšce 
na zavěšeném lanovém kole, obří tobogán 
a z kolektivních atrakcí vedla košíková v ro-
tujícím oblouku. Velmi děkuji všem dětem 
za ukázněnost a slušné chování během ex-
kurze a doufám, že jejich nadšení jim bude 

dlouho připomínat nevšedně prožitý pátek. 
Také děkuji městu Hradec nad Moravicí za 
možnost financování dopravy prostřednic-
tvím dotačního systému.

Petra Tomanová, DiS.

ENVIRONMENTÁLNÍ TÝDEN
S pomocí šikovných praktikantek Anety 
Werichové a Karin Hermannové se děti ve 
školní družině na týden staly badateli a pro-
zkoumávaly svět z oborů přírodovědy, fyzi-
ky, biologie i zeměpisu. Stejně jako je důle-
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ZÁKLADNÍ A MATEŘSKÁ ŠKOLA ŽIMROVICE
DOPRAVNÍ VÝCHOVA A ZDRAVOVĚDA
O prázdninách čeká na děti spousta nástrah nejen při projížďkách 
na kole, ale i při hrách. Proto jsme si ve čtvrtek 17. 6. 2021 zopakova-
li zásady bezpečného chování v dopravním provozu a základy zdra-
vovědy. Nejprve se děti sešly ve třídách, kde vyplnily test doprav-
ní výchovy. Až na malé chybičky byly všechny děti úspěšné. Poté je 
čekala jízda zručnosti ve školní zahradě zakončená obtížným pře-
sunem kelímku s vodou. Děti jízdu zvládaly výborně. Na dalším 
stanovišti děti poznávaly dopravní prostředky a dopravní znač-
ky. Nechybělo zopakování důležitých telefonních čísel. Posledním 
stanovištěm byla zdravověda, kde si děti vyzkoušely základy první 
pomoci. Děkujeme rodičům za zapůjčení velkých dopravních zna-
ček a semaforů, které se dětem velmi líbily, a Klubu rodičů za za-
koupení nanuků.

SPORTOVNÍ OLYMPIÁDA
V červnu se v naší škole konala sportovní olympiáda. Děti se ráno 
sešly v oblečení, které představovalo vlajky různých států. Olympi-
ádu jsme zahájili v zahradním amfiteátru. Starší děti nesly olympij-
ský oheň, který nás provázel po celou dobu olympiády, poté děti slo-
žily olympijský slib. Ve sportovních kláních se všechny děti snažily 
podat co nejlepší výkon. Na závěr proběhlo vyhodnocení výsledků 
a všichni se po náročném sportovním dopoledni osvěžili nanuky, 
které věnoval Klub rodičů při ZŠ Žimrovice.

STARŠÍ BAVÍ MLADŠÍ
Dne 23. 6. 2021 proběhlo společné sportovní dopoledne dětí z ma-
teřské i základní školy. Žáci třetího a čtvrtého ročníku připravili 
různá stanoviště, kde si menší děti vyzkoušely svou tělesnou zdat-

žité starat se o své zdraví, je důležité starat 
se také o naši planetu. V dětských hlavič-
kách se zrodily myšlenky s vlnou solidari-
ty pomoci Zemi. Tu naši jsme vytvořili na 
obří kartón obtisky ručiček a dokola jsme 
nalepili sliby, které nás zavazují postarat se 
o naše životní prostředí. Dalším tématem 
byla voda. Přečetli jsme s dětmi pohádku 
Kapička Karlička, po které jsme si povída-
li o koloběhu vody, čím vodu znečišťujeme 
a k čemu všemu ji využíváme. Poté jsme dě-
tem ukázali pár pokusů s vodou. Vyzkouše-
li jsme, jak pepř na hladině vody reaguje na 
saponát, jaké barvy lomem světla vyzařuje 
CD ve vodě, ale nejvíce děti zaujal pokus „lá-
vová lampa“. Ve středu měly děti zvířátkový 
den s želvou a králíkem, ze kterých byly nad-
šené. Další den začal kvízem Život v trávě, 
kdy děti podle obrázků hledaly názvy hmy-
zu. Pro děti byly připraveny i další aktivity – 
hry na hřišti, třídily odpad, malovaly louku, 
luštily kvízy. „Je úplně jedno, co všechno jsi 
studoval a dělal, ve skutečnosti vůbec nezá-
leží na tom, kolik máš diplomů, certifikátů, 
ocenění nebo titulů. To jediné, co se ti sku-
tečně počítá, je to, co prospěšného děláš teď 
a tady pro budoucnost svou, své rodiny, fir-
my, vlasti a planety“ (Tenife).

Petra Tomanová, DiS., Aneta Werichová 
a Karin Hermannová

MILUJEME DONUTY
Naši žáci se zúčastnili krajské výtvarné sou-
těže o 50 donutů pro školu. Obě soutěžní 
práce žáků šestých tříd postoupily do fi-
nále, přičemž 3D donutový slon třídy 6.B 
se umístil na krásném 2. místě. Tímto moc 

gratuluji Adéle Cilečkové, Johaně Blatecké, 
Lucii Ignácové, Davidu Kubánkovi, Nele 
Beinhauerové a Amálii Šturzové, kteří se 
podíleli na výrobě obrazu.

Petra Tomanová, DiS.
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nost a obratnost. Počasí nám přálo a akci si užily nejen děti ze škol-
ky, ale i naši žáci. Děti spolu bezvadně spolupracovaly. Na závěr byly 
odměněny sladkostí a diplomem. Věříme, že se dětem ve škole líbi-
lo, a že je za pár let přivítáme jako naše prvňáčky.

OVOCNÉ POHÁRY
V červnu se žáci třetího a čtvrtého ročníku ZŠ naučili připravit si ve 
škole zdravou svačinu z ovoce a skyru, který obdrželi v rámci pro-
jektu Mléko do škol. Ovocné poháry nejen pěkně vypadaly, ale také 
výborně chutnaly!

PŘÍSTAV ODPOČINKU, HER I POZNÁNÍ
Současnou podobu získala zahrada základní školy rekonstrukcí 
v roce 2005, avšak pro naplňování cílů v environmentálním vzdě-
lávání už nepostačuje. Projekt zaměřený na rekonstrukci školní 
zahrady nazvaný Přístav odpočinku, her i poznání si klade za cíl 
vybudovat prvky přírodní zahrady, které pomohou pedagogům v na-
plňování cílů stanovených ve Školním vzdělávacím programu, a pře-
devším zvýšit potenciál školy při realizaci venkovní výuky. Navrho-
vané prvky mají posílit badatelskou činnost v rámci přírodovědných 
předmětů, zároveň chceme, aby zahrada sloužila pro výuku i v dal-
ších předmětech. Nově navržené vyvýšené záhony a fóliovník mají 
posílit využití pozemku jako „jedlé zahrady“. Na zahradě se dále ob-
jeví např. hmatový chodník, pítko pro ptáky a další živočichy, bahni-
ště, zvířecí doskočiště, vrbový tunel a iglú, skalka, bylinková spirála, 
květnatá louka, ježkovník, čmelín, krmítko pro veverky, hnízdo pro 
vlaštovky a přístřešek na nářadí. Celý plán revitalizace školní zahra-
dy byl vypracován pod odborným dohledem zahradního architekta, 
prvky tak nebudou v zahradě umístěny nahodile, ale jsou promyšle-
ny tak, aby se vzájemně doplňovaly a ovlivňovaly. Projekt bude re-
alizován v období 2021–2022 s podporou Státního fondu životní-
ho prostředí ČR. Náklady projektu jsou vyčísleny na 439 650 Kč.

ROZLOUČENÍ SE ŠKOLNÍM ROKEM V ZŠ
Po náročném roce, který provázela online výuka, jsme byli rádi, 

že se můžeme v pátek 18. 6. 2021 
sejít s dětmi a jejich rodiči na 
školní zahradě a zakončit škol-
ní rok. Děti předvedly ukázku 
country tanců, cvičení s míči, 
hru na boomwhackers a na zá-
věr zahrály pohádku O třech 
kůzlátkách. Posezení proběhlo 
v příjemné atmosféře a my doufá-
me, že si jej všichni užili. V příštím 
roce se snad budeme setkávat častěji. 
Za občerstvení děkujeme rodičům žáků 
a Klubu rodičů při ZŠ Žimrovice.

ROZLOUČENÍ SE ŠKOLNÍM ROKEM V MŠ
Odpoledne 24. 6. 2021 proběhlo na zahradě mateřské školy slav-
nostní rozloučení s dětmi, které po letních prázdninách nastoupí 
do základní školy. Odcházející děti (holčičky) přednesly básničku 
a zazpívaly písničku. Paní učitelky je pasovaly na prvňáčky a předa-
ly knížku, která jim bude připomínat krásný čas strávený v naší ma-
teřské škole. Na zahradě byla pro děti připravena stanoviště, kde za 
doprovodu svých rodičů plnily různé úkoly. Nechybělo ani občers-
tvení, které poskytl Klub rodičů, za což velmi děkujeme. Rádi by-
chom poděkovali také rodičům za trpělivost, ochotu a snahu pomá-
hat svým dětem ve vzdělávání v tak nelehké době, která nás provází. 
Letos naši školku opouští pět dětí předškolního věku. Tři se chysta-
jí do základní školy a dvě do přípravné třídy, kterou pro školní rok 
2021/2022 zřídila základní škola v Hradci nad Moravicí. Všem dě-
tem přejeme hodně úspěchů na další cestě životem, opravdové ka-
marády a tu nejlepší paní učitelku, která je bude místo nás prová-
zet krásným světem poznávání.

Mgr. Jan Volf, ředitel
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MATEŘSKÁ ŠKOLA HRADEC NAD MORAVICÍ

LOUČENÍ S NAŠIMI PŘEDŠKOLÁKY
V našich mateřských školách jsme se roz-
loučili s více než padesáti předškoláky, kte-
ré po prázdninách čeká 1. třída, nebo nově 
vzniklá přípravná třída, v základní škole. 
Každá mateřská škola se rozloučila jinak. 
V hradecké mateřince všechny rozveselil 
i dojal prcek Pepino. Povedlo se mu krásně 
zapojit nejen děti, ale i rodiče. Mečem s bub-
lifukem pasoval naše předškoláky na žáky 
základní školy a nafoukal všem spoustu jed-
niček. V bohučovické školce paní učitelky 
uspořádaly tajemnou noc předškoláků ve 
školce. Děti si samy připravily slavnostní ta-
buli a těšily se na spoustu připravených úko-
lů a zábavy. V Jakubčovicích jsme se všichni 
sešli v kulturním domě, kde na děti čekaly 
skvělé deskové hry, proběhlo slavnostní pa-
sování a lítaly „dětské špunty“. V Kajlovci 
připravily paní učitelky kouzelný den plný 
dětské radosti, skákacích hradů a nechybě-
la ani spousta výborného občerstvení, které 
připravily maminky dětí.

S odcházejícími předškoláky jsme společně 
strávili tvořivé roky plné her, poznávání, ra-

dosti, přátelství, drobných půtek, prvních 
lásek a osobních pokroků dětí. Říká se, že 
mateřská škola je nejdůležitější v životě dí-
těte, protože právě v tomto období se utvá-
ří celá lidská osobnost. Přeji našim dětem, 
aby si zachovaly zájem o vše okolo, touhu 
poznávat a ptát se Proč? Aby nezapomně-
ly na naše pravidla, která jsme se společ-
ně naučili – neubližuj, pomáhej, chraň pří-
rodu, chraň své zdraví, važ si svých rodičů, 
měj úctu ke starším lidem, pozdrav, podě-
kuj, neboj se říct svůj názor, neboj se chy-
bovat, směj se a raduj ze života, naslouchej 
a přemýšlej…

Přeji našim dětem, aby měly v základní ško-
le štěstí na dobré učitele, kteří se zajíma-
jí nejen o současné trendy ve vzdělávání, 
ale kteří se budou zajímat především o děti 
samotné. Přeji našim dětem, ať mají štěstí 
na pravé kamarády, bez kterých to v životě 
nejde, a sami ať dokáží takovými kamará-
dy být. Přeji jim šťastné vykročení, hodně 
školních úspěchů a jejich rodičům trpěli-
vost se školními začátky a nadhled, proto-
že dnes již přece víme, že samotné známky 
nejsou relevantním hodnocením toho, kým 
opravdu jsme a čeho jsme schopni v životě 
dosáhnout.

Přeji dětem také co nejméně distanční vý-
uky, ale pokud nastane, věřte, že děti vše 
společně s rodiči a učiteli zvládnou. Všich-
ni se neustále učíme a jsem přesvědčená, že 
právě učitelé nyní dokázali, že naše školství 
není zkostnatělé a velmi rychle přešli na úpl-
ně jiný způsob online vzdělávání. Sami se 

museli rychle naučit spoustu nových věcí, 
vytvořit jiné přípravy a přemýšlet, jak děti 
zaujmout. Jistě jsou rozdíly, ale chybami se 
člověk učí, pokud se z nich dokáže poučit.

Chtěla bych poděkovat všem paním učitel-
kám, chůvě, provoznímu personálu i perso-
nálu školní jídelny za lásku a úctu k dětem, 
nadšení a úsilí vytvářet estetické a čisté pro-
středí, za snahu vařit co nejkvalitněji a chut-
ně a v neposlední řadě za dobrou přípravu 
dětí nejen pro vstup do základního vzdělá-
vání, ale i pro celý jejich další život.

Velmi děkuji rodičům, se kterými byla v le-
tošním roce úžasná spolupráce. Byť jsme se 
v době uzavření škol zdánlivě oddělili, přes-
to jsme všichni spolu nadále komunikovali, 
jak to jen šlo. Vím, že jste to neměli jednodu-
ché – zvládat svou práci, těžké rodinné situ-
ace, složitosti pandemie, distanční výuku ve 
škole a nově i distanční výuku předškoláků. 
Přesto jsme se snažili, aby distanční vzdělá-
vání nebylo „jen o pracovních listech“, posí-
laly jsme vám videa, vytvářely různé stezky 
a projekty v přírodě, kterých jste se se svý-
mi dětmi mohli zúčastnit.

Poděkování patří také městu Hradec nad 
Moravicí za vstřícnost, pomoc při řešení 
mnohdy složitých situací a nemalé finanč-
ní prostředky na neustálé zlepšování pro-
středí našich škol a nákup nových pomůcek, 
díky čemuž se nám daří stále zkvalitňovat 
výchovně-vzdělávací činnosti v našich ško-
lách.

Gabriela Lacková, ředitelka

CÍRKEVNÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLA SVATÉ LUDMILY
MÁME ZA SEBOU 28. ROK NAŠÍ PRÁCE
Tento rok byl skutečně jiný než ostatní. Většinu času byly děti doma 
a my jsme je museli učit skrze obrazovku. Budoucnost ukáže, zda 
to mělo nebo nemělo nějaký pozitivní vliv. I přes veškerou snahu 
učitele, jeho nápaditost a tvořivost jsou oblasti, které bez sociální-
ho kontaktu nelze podchytit a rozvíjet. Celá tisíciletí jsme se jako 
lidstvo nějak vyvíjeli a utvářeli. Náš mozek a celkové nastavení naší 
psychiky nejsou k takovéto práci uzpůsobeny.
Konec roku už proběhl v plném nasazení a prožili jsme tradiční ra-
dovánky a akce, jako jsou poslední zvonění, oslava Dne dětí, me-
zitřídní turnaj, školní výlety a mnoho dalšího. O všem se můžete 
dočíst na našem webu czs-hradec.edupage.org. Těšíme se na dal-
ší školní rok. Máme velké plány. Čeká nás mnoho práce a také nová 
první třída s patnácti dětmi, na které se moc těšíme. Pěkný zbytek 
letních prázdnin!

Ing. Tomáš Honěk, ředitel

ZÁVĚR ŠKOLNÍHO ROKU
Poslední týdny před koncem školního roku měli naši žáci napilno. 
Kromě probírání učiva střídala jedna zajímavá akce druhou. Všech-
ny byly zaměřeny na všestranný rozvoj dětí.
Například v opavské pobočce církevní školy se děti zapojily do pro-
jektu organizací Člověk v tísni, Adra a Arpok s názvem Světová ško-
la. Žáci pod vedením svých 
učitelek splnili všechny pod-
mínky a v červnu jim byl zá-
stupci Ministerstva zahra-
ničních věcí a Ministerstva 
školství udělen titul Světo-
vá škola. V rámci projektu 
připravila tato pobočka keš-
kovou trasu Zázrak jménem 
voda, která má deset nauč-
ných zastavení. Bližší in-
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA
PROJEKTOVÝ DEN PŘINESL MNOHO 
NOVÝCH ZKUŠENOSTÍ
Dne 22. 6. 2021 se v naší škole uskutečnil 
projektový den pro žáky pěveckého oddě-
lení, konaný pod hlavičkou MŠMT, pro-
jekt Šablony II, který se po dvou letech blíží 
ke zdárnému konci. Letité zkušenosti žá-
kům předávala ostravská režisérka Gab-
riela Kaclerová, která svou neskutečnou 
energii přenášela nejen na samotné akté-
ry, tedy naše žáky, ale i na přítomné publi-

kum. Téma S prstem v uchu 2 bylo volným 
pokračováním před dvěma lety nastudova-
ného hudebního představení. Nyní se ale 
jednalo o téma tradiční hudby a charakte-
ristických prvků lidové kultury ve státech 
Česko, Slovensko, Polsko, Německo, Rus-
ko, Ukrajina, Židé, Itálie a Švýcarsko. Tak-
to široké téma se samozřejmě nedá zpraco-
vat za jedno odpoledne, proto projektovému 
dni předcházelo deset společných hodin pě-
veckého sboru s odborníkem z praxe.

Žáci se během samotného projektového dne 
dostali k tradičním tancům jednotlivých 
států. Jak jinak charakterizovat Česko, než 
polkou. Proto se zpěváci naučili ke zpěvu 

formace najdete na webu školy czs-hradec.edupage.org. Ani děti 
v Hradci nezahálely. Na začátku června si páteční pobyt ve škole 
prodloužily až do pozdních večerních hodin. Akce s názvem Dru-
žina je po škole měla již třetí pokračování. Na všechny čekal večer 
plný her, sportování, tvoření a přemýšlení. Děti plnily různé úkoly 
a večer pak odcházely radostné, spokojené, usměvavé a s plnou ná-
ručí vlastnoručně vytvořených výrobků. Na čtvrtek 24. 6. 2021 při-
pravily vychovatelky z družiny, ve spolupráci s učitelkami 1. stupně, 
projektový den Z pohádky do pohádky. Děti rozdělené do skupinek 
měly prokázat fyzickou a také psychickou zdatnost. Každá skupin-
ka prošla deseti stanovišti a snažila se co nejlépe splnit připravený 
úkol. U hajného Robátka si děti zastřílely ze vzduchovky, u malé ča-
rodějnice se seznámily se zajímavými chemickými pokusy, u Fer-
dy Mravence se snažily správně zatloukat hřebíky, u víly Amálky si 
mohly vyrobit květinovou čelenku. Akce se díky všem, kteří ji při-
pravili, i díky pěknému počasí velmi vydařila.

Ing. Marie Černá, zástupkyně ředitele

STEZKA PIRÁTA JEDNOOČKA
Až do pátku 3. 9. 2021 jsme pro rodiče s dět-
mi připravili tři procházkové okruhy s ná-
zvem Stezka piráta Jednoočka. Trasy 
jsou voleny spíše vycházkově s občas-
ným úkolem. Vše je označeno obrázkem 
piráta Jednoočka.

1. trasa: od parkoviště u zámku, podél hra-
deb, až ke Včelímu hradu; 4 km; na tra-
se 5 úkolů a 4 krabičky se samolepkou; trasa 
vhodná pro kočárky, kola i pěší.

2. trasa: od parkoviště u policie směrem do Záviliší po cyklostezce 6141 až 
k rozcestí Nad Kajlovcem; 3,5 km; na trase 5 úkolů a 3 krabičky se samolep-
kou; trasa vhodná pro kočárky, kola i pěší.
3. trasa: od parkoviště u splavu u Žimrovic zpět směrem k Žimrovicím a po žlu-
té turistické značce (kolem „Mlýnků“) k altánu na vrcholu Hanuše; 3 km; na trase 5 úkolů a 3 kra-
bičky se samolepkou; trasa vhodná pro kola a pěší, pro kočárky není vhodný začátek trasy.
 
Po cestě plňte se svými dětmi úkoly a sbírejte samolepky z krabiček. Vezměte si vždy jen jednu sa-
molepku pro jedno dítě a zbytek pečlivě vraťte zpět. Samolepky poté nalepte na papír A4. Pokud pro-
jdete během prázdnin všechny tři trasy a posbíráte všechny samolepky, vznikne vám výsledný ob-
rázek. V případě, že v nějaké krabičce bude chybět obrázek, napište sms zprávu na tel. 731 604 259 
a uveďte číslo krabičky, kam máme obrázky doplnit. Každý, kdo projde alespoň jednu trasu, nalepí 
obrázky na papír, vyfotí a pošle na email stezkapiratajednoocka@seznam.cz bude zařazen do slo-
sování o ceny. Mapy a další informace najdete na stránkách Aktovky, z.s. os-aktovka.cz. Věříme, 
že si projdete všechny trasy a zažijete při tom spoustu zábavy. Děkujeme městu Hradec nad Mora-
vicí za poskytnutí dotace na tuto aktivitu.

Mgr. Antonín Hennig, zástupce ředitele
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základní kroky. Pro Moravu paní učitelka 
Olga Golhová vybrala tzv. halekačky a vy-
užila příčnou flétnu jako napodobeninu fu-
jary v písních A co to tam píská, Široký hlu-
boký a Tancuj tancuj vykrúcaj. Slovensko 
- zbojnické prvky, horalské mužské hry se 
sekerou (samozřejmě bez sekery) v písni 
Tri dni ma naháňali, a děvčata si také za-
zpívala tradiční uspávanku. Jako polský ta-
nec a jeho základní krok mazur a krakowiak 
si žáci vybrali píseň Iskiereczka ognia. Ně-
meckou zemi nejlépe vystihla pantomima 
hry na nástroje během pochodu Eine klei-
ne Geige möcht ich haben. Asi největší ohlas 
u diváků měl švýcarský jodl v písni Mein Va-
ter ist ein Appenzeller, typický pro všech-
ny horské oblasti německy mluvících států.
Žáci se dozvěděli, jaké taneční prvky mohou 
použít v různých kulturách, získali přehled 
o pohybové kultuře národů, různých etnik 
a celkový hudební přehled. Spolupráce s od-
borníkem z praxe byla velmi přínosná a mla-
dí zpěváci si k pěveckým dovednostem do-
plnili další znalosti formou pohybu a tance. 
Za vše patří velké poděkování paní Gabriele 
Kaclerové, která také přislíbila volné pokra-
čování tohoto úspěšného projektu v příštím 
školním roce.

Marta Scholzová

DĚTEM SE SPLNIL SEN
Závěr netradičního školního roku se nesl 
na festivalové vlně Hradeckého slunovra-
tu. I když školní rok nepřinesl skoro žádné 
živé koncerty (vše bylo vysíláno skrze stre-
amy na školním kanále Youtube) a po vět-
šinu času probíhala činnost školy v režimu 
online, přesto si žáci pečlivě plnili své indi-
viduální plány. Ovšem díky navázání pilot-
ní spolupráce s organizátory Hradeckého 
slunovratu byla jejich práce v letošním roce 
několikanásobně zúročena. Naši mladí vý-
tvarníci a muzikanti se stali součástí této 
velmi motivující akce. Dostali příležitost vy-
stavit svá výtvarná dílka a hlavně se muzi-
kantsky projevit hned ve všech třech festi-
valových dnech, a to na zajímavých místech 
a scénách festivalu. Hradecká ZUŠ otevře-
la také své dveře, sál a zahradu, a poskyt-
la tak další prostor pro novou scénu Salon 
Mechtilde, jenž se kromě prostor školy ode-
hrával v sousedícím kostele sv. Petra a Pav-
la. Na této scéně mohli diváci navštívit fil-
mová představení, přednášky, diskuze a již 
zmiňovanou výstavu výtvarných prací žáků 
naší školy.
V programu se tedy rázem objevili žáci hra-
decké ZUŠ, a nám bylo opravdu velkou ctí 
opakovaně vítat hosty festivalu fanfárou 
z hradeb Červeného zámku v podání naděj-
ného dechového kvartetu. Pro velký úspěch 
žáci fanfáry zahráli vždy dvakrát, směrem 

k městu a směrem k Bílému zámku, kde je 
posluchači náležitě ocenili srdečným po-
tleskem.
Organizátoři festivalu nám také svěřili za-
hajovací hudební vstup, který otevřel celý 
festival ve Velké dvoraně zámku a předchá-
zel besedě s herci Dejvického divadla. Této 
slavnostní příležitosti se bravurně zhos-
tila Emily Grace Beck, hrající na příčnou 
flétnu, a za citlivého klavírního doprovo-
du pana učitele Petra Okénky spolu zahráli 
skladbu Earth skladatele Takatsugu Mura-
matsu. Velkým zážitkem, nejen po samot-
né aktérky, byl hudební doprovod relaxačně 
gurmánské scény v Zámecké restauraci, kde 
akordeonistky Alena Kadlubiecová a Ka-
rolína Volná francouzskými valčíky hu-
debně dokreslily atmosféru kavárny. Svou 
hrou obohatily neobyčejně zajímavý výklad 
o kávě, který připravila majitelka vyhláše-
né krnovské kavárny Malé Café. Příjem-
ným hudebním osvěžením před promítá-
ním animovaného filmu Mirai v sále ZUŠ 
byl poslech filmových melodií v podání sa-
xofonového tria ve složení Jana Šubová, Ale-
xandra Martínková a Zuzana Honová, které 
zahrály melodie z filmové ságy Harry Potter 
a další skladby.

Děkujeme tímto organizátorům Hradecké-
ho slunovratu za neopakovatelné zážitky při 
spolupráci a setkání našich žáků s meziná-
rodně uznávanými kapacitami umělecké-
ho světa. Tato mimořádná příležitost nabíd-
la naší škole nevšední zdroj motivace žáků, 
čehož si velmi vážíme.

Marta Scholzová
Foto: Jiří Hajduk (Absolventské koncerty) 

a Petra Vavrečková (zahájení Hradeckého 
slunovratu ve Velké dvoraně).

ABSOLVENTSKÉ KONCERTY OBRAZEM
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INVESTICE SMURFIT KAPPA

ROSTEME S NAŠIMI LIDMI A NAŠI LIDÉ S NÁMI
INVESTICE VE VÝŠI 20 MILIONŮ EUR
Díky významné investici ve výši 20 milio-
nů EUR společnost Smurfit Kappa podstat-
ně rozšiřuje své výrobní kapacity ve čtyřech 
výrobních závodech po celé České republi-
ce a na Slovensku. Tato investice ještě více 
zdůrazňuje závazek společnosti vůči svým 
zákazníkům a závodům ve východní Evro-
pě. Investice se skládá ze čtyř velkých pro-
jektů, z nichž tři jsou realizovány v České 
republice – v závodech Smurfit Kappa Žeb-
rák, Žimrovice a Olomouc – a jeden na Slo-
vensku, ve Smurfit Kappa Štúrovo. Očekává 
se, že všechny čtyři projekty budou dokon-
čeny do konce tohoto roku.

Edwin Goffard, provozní ředitel Smurfit Ka-
ppa Europe Corrugated, okomentoval tuto 
investici: „Tato významná investice společ-
nosti Smurfit Kappa znamená závazek dal-
šího rozvoje našich poboček ve východní 
Evropě. Z produktového i geografického 
hlediska mají Smurfit Kappa Česká republi-
ka a Slovensko vynikající polohu pro to, aby 
byly schopny splnit potřeby rozvíjejícího se 
a stále rostoucího trhu, přičemž tato inves-
tice podpoří další růst našeho podnikání.“

INVESTICE V ZÁVODĚ ŽIMROVICE
Kostas Čanaklis, generální ředitel Smurfit 
Kappa, závod Žimrovice uvedl: „Jsme ne-
smírně rádi, že můžeme být svědky pokra-
čujícího růstu a úspěchu našich zákazníků 
zde v České republice. Tato nová investi-
ce pro nás znamená zvýšení výrobní kapa-
city, našich kvalitativních standardů, au-
tomatizaci provozu a modernizaci našich 
prostor. Zásadním způsobem touto investi-
cí posilujeme fakt, že jsme skvěle vybaveni 
pro uspokojování nejrůznějších potřeb na-
šich zákazníků v oblasti výroby obalových 
řešení z vlnité lepenky.“

130LETÁ TRADICE
Výroba a zpracování papíru má v Žimrovi-
cích 130letou tradici. Velikostí našeho zá-
vodu, počtem zaměstnanců a hlavně našimi 
hodnotami a firemní kulturou se můžeme 
považovat za rodinnou firmu, kde pracova-
li již naši prarodiče či rodiče. Zaměstnává-
me mnoho kolegů, kteří svou profesní drá-
hu započali hned po škole v našem závodě 
a zkušenosti zde sbírají i předávají desít-
ky let. Stále se snažíme si jejich know-how 
udržet, spustili jsme několik projektů, kte-
ré mají za cíl přenos těchto dovedností na 
nově příchozí nebo méně zkušené zaměst-
nance. Tým na druhé straně doplňujeme 
moderními myšlenkami a přístupy nových 
lidí, mnohdy čerstvými absolventy a čerpá-
me to nejlepší ze spojení obou hodnot – tra-
dic i inovací. I přes velmi napjatou situaci na 
trhu práce se nám daří nacházet a zapraco-
vávat nové zaměstnance, kteří naše pracov-
ní prostředí, kulturu společnosti, způsob 
komunikace a jednání velmi oceňují. Dle 
aktuální strategie 2025 i skutečného vývo-

je trhu počítáme i nadále s výrazným ná-
růstem vyráběných obalů a adekvátně tomu 
rozšiřujeme náš personál.

O SMURFIT KAPPA
Smurfit Kappa, jedna ze 100 společností 
FTSE, je jedním z předních poskytovate-
lů papírových obalů na světě. Zaměstnává 
přibližně 46 000 osob v přibližně 350 závo-
dech ve 36 zemích a její tržby v roce 2020 
činily 8,5 miliardy €. Máme pobočky ve 23 
zemích v Evropě, a ve 13 zemích v Severní 
a Jižní Americe.
Spolupracujeme s inovativními zákazníky 
prostřednictvím sdílení prvotřídních zna-
lostí o výrobcích, chápání trhu a povědo-
mí o trendech v oblasti obalů s cílem zajis-
tit obchodní úspěch na jejich trzích. Máme 
bezkonkurenční portfolio řešení v oblasti 
papírových obalů, které se neustále aktua-
lizuje o naše špičkové inovace. Toto portfo-
lio je obohaceno o přínosy naší integrace, 
o optimální design papíru, logistiku, včas-
nost služeb a o naše závody vyrábějící obaly, 
které odebírají většinu svých surovin z vlast-
ních papíren.
Naše výrobky, které jsou 100 % obnovitelné 
a vyráběné udržitelným způsobem, zlepšují 
ekologickou stopu našich zákazníků.

Tým kolegů Smurfit Kappa Žimrovice.

Zaměstnanci společnosti a ocenění skupiny 
Smurfit Kappa – Závod roku.

Smurfit Kappa Czech, s. r. o. - závod ŽIMROVICE
tel.: 553 753 117, e-mail:prace.zimrovice@smurfitkappa.cz
www.pracevzimrovicich.cz • www.smurfitkappa.cz

Hledáme:

 OPERÁTORY
 HLAVNÍ OPERÁTORY
 ŘIDIČE VZV

STABILNÍ PRÁCE • ROSTOUCÍ MZDY
RODINNÁ FIREMNÍ KULTURA
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JUBILEUM

80 LET HRADECKÉHO RODÁKA KURTA GEBAUERA
Akademický sochař 
Kurt Gebauer se na-
rodil 18. srpna 1941 
v Hradci nad Mora-
vicí. Již od dětství se 
zajímal o výtvarnou 
tvorbu, sám se učil 
kreslit a malovat, 
a i bez zvláštního 
pedagogického ve-
dení začal mezi svý-
mi vrstevníky vyni-
kat. Jeho talentu si 
všiml i učitel mate-
matiky, nechal jej ve 
svých hodinách čr-
tat na piják, a když 
celý piják pokreslil, 
učitel si ho vzal, za-
ložil do své sbírky 
a dal mu piják nový. 
Na zámku v Hrad-
ci nad Moravicí mu 
zase dovolili pro-
hlížet si umělecké 
sbírky bez průvod-
ce, a jednou od něj 

dokonce koupili obrázek. Za svůj první honorář si koupil pět tem-
perových barev. Brzy se dostavily úspěchy v soutěžích dětské vý-
tvarné tvorby. Na konci základní školy ho zaujalo sochařství a měl 
jasno, že se umění bude věnovat nadále.

V roce 1955 nastoupil na Střední školu uměleckých řemesel v Brně. 
Po prvním ročníku se rozhodl zaměřit na plastiku, přestoupil proto 
na Kamenickou a sochařskou školu v Hořicích. Chtěl se naučit so-
chařské řemeslo pořádně a přinést do oboru nový směr. V osmnác-
ti letech se přihlásil ke studiu na Vysoké škole uměleckoprůmyslové 
v Praze (UMPRUM), byl však, pravděpodobně z důvodu špatné-
ho kádrového posudku, odmítnut a musel si hledat práci. Pracoval 
jako brigádník v kamenické firmě v Hořicích, později v pražském 
Emauzském klášteře, který tehdy procházel rekonstrukcí. Poté na-
stoupil na základní vojenskou službu a dva roky sloužil v ženijní jed-
notce. Svůj skicák měl stále po ruce, nosil ho třeba v obalu na ply-
novou masku, a ve volných chvílích kreslil.

Nepřijetím na UMPRUM se nenechal odradit, a po vojně byl přijat 
na Akademii výtvarných umění v Praze, kde studoval u profesorů 
Vincence Makovského a Karla Lidického. I zde si cílevědomě razil 
vlastní uměleckou cestu. Ještě během studia absolvoval stáž u pro-
fesora Otto Herberta Hajeka ve Stuttgartu.

Po dokončení akademie v roce 1969 pokračoval v samostatné tvor-
bě. Jako jeden z mála mladých autorů se seznámil s teoretikem umě-
ní Jindřichem Chalupeckým, který ho přivedl do uměleckých kruhů 
Evy Kmentové, Olbrama Zoubka, Karla Nepraše a dalších, téměř 
o generaci starších kolegů. V roce 1972 absolvoval tříměsíční stáž 
na Académie des beaux-arts (Akademie krásných umění) v Paříži. 
Přestože pobyt v Paříži byl pro něj přínosný, o emigraci nikdy ne-
uvažoval – doma měl maminku, ženu a dvouletého syna. Oficiál-
ní reprezentace naší země však pro něj byla nepřijatelná. Obdobný 
vztah měl i k normalizačnímu Svazu českých výtvarných umělců, 

který v 1. polovině 70. let přestal organizovat výstavy mladých au-
torů. Navzdory těmto obtížím se mu čas od času podařilo někte-
rá ze svých děl prodat, díky kontaktům na projektanty pražských 
sídlišť se podílel na návrhu dětských hřišť a začal získávat zakázky 
na sochy ve veřejném prostoru. V souvislosti s uvolňováním poli-
tických poměrů v 80. letech dostal příležitost představit svou tvor-
bu na výstavě Barevná plastika ve Vojanových sadech v Praze, poté 
na dalších výstavách. V roce 1987 se podílel na revoltě proti politi-
ce Svazu českých výtvarných umělců a pomáhal se zakládáním al-
ternativních uměleckých skupin.

Od roku 1990 do roku 2012 vedl Ateliér sochařství na UMPRUM, 
a poté zde působil až do roku 2015. V roce 1992 byl jmenován pro-

Mnoho děl Kurta Gebauera se vznáší ve vzduchu a potřebuje otevřený 
prostor. Sen o létání (2001), areál zámku v Hradci nad Moravicí.

Utíkající dívka (1976) před Domem umění v Opavě.
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JUBILEUM / OKÉNKO DO ZAHRADY

MOCHYNĚ – OZDOBA I VYHLEDÁVANÁ POCHOUTKA
V minulosti jsme v našich zahradách byli 
zvyklí jen na sytě oranžové lampionky mo-
chyně, přezdívané židovská třešeň. Na za-
hrady si našla cestu také její příbuzná mo-
chyně peruánská, teplomilná trvalka, 
kterou můžeme pěstovat na zahradě jako 
letničku, podobně jako rajčata a lilek.
Mochyně neboli židovská třešeň pochází 
z jižní Evropy a z Asie. Je to vytrvalá rostli-
na patřící do čeledi lilkovitých a je příbuzná 
s rajčetem nebo bramborem. Dává přednost 
vápenitým a výživným půdám, mírnému 
vlhku a polostínu. Její nenápadný květ vy-
růstá na 40–60 cm vysokých, nevětvených 
stoncích s vejčitými listy. Teprve na podzim, 
kdy se z květů vyvinou oranžové uzavřené 
kalichy s bobulí, se z nenápadné rostliny vy-
loupne krasavice. Kalichy, které jsou nápad-
ně podobné čínským lampionům, zůstávají 
na stonku i po opadání listů a pokud je neo-
trháte, zůstanou tak po celou zimu. Lampi-
onky se pro svou netradiční krásu a trvan-
livost často využívají pro tvorbu podzimně 
laděných věnců. Sušení je velmi snadné. 
Větvičky trháme v době, kdy jsou lampion-
ky dostatečně vybarvené, většinou koncem 
září nebo začátkem října. Při sušení pově-
síme větvičku ve stejném směru, jako rostla 
v přírodě, jinak by uschlé lampionky trčely 
nepřirozeně vzhůru. Velmi atraktivně půso-
bí také skeletované lampionky. Z obalu zů-
stane vlivem povětrnostních vlivů pouze žil-
kování, uvnitř kterého bude dobře viditelný 
sytě oranžový plod. Plody mochyně židov-
ské jsou považovány za jedovaté či alespoň 
nejedlé. Naopak plody mochyně peruánské 
jsou vyhledávanou a oblíbenou pochoutkou.
Jak tedy poznat mochyni, kterou můžete kon-

zumovat bez obav? Barva lampionku mochy-
ně židovská třešeň má oranžovočervenou 
barvu, zatímco lampionky mochyně peruán-
ské jsou šedozelené. Mochyně židovská tře-
šeň má bobule sytější barvy (oranžové nebo 
červené). Mochyně peruánská má plody vět-
ší a ve zralosti vybarvené zelenožlutě až žlu-
tooranžově. Mochyně peruánská roste buj-
ně, má velké listy a silné lodyhy se hojně větví, 
takže vypadá spíše jako keřík. Její plody jsou 
méně zářivé, ale zato jedlé a chutné. I když 
plody náleží spíše k zelenině, pro svou slad-
kou chuť jsou obvykle považovány za ovoce. 
Obsahují velké množství vitaminu C, A i mi-
nerálních látek. Díky tomu působí jako silný 
antioxidant, posilují imunitní systém i psy-
chickou odolnost. Příznivě působí i na trávi-
cí systém a mají protizánětlivé účinky.

Plody dozrávají od začátku července až do 
prvních mrazů. Zralé jsou ve chvíli, kdy mají 
jasně žlutou barvu, sladkou chuť a kalichy 
kolem nich se zbarví do světle hněda a usy-
chají. Plody, které nesníte ihned, můžete 
při teplotě do 10 °C a vyšší vzdušné vlhkos-
ti skladovat i po několik týdnů. Jsou výteč-
né jen tak, k rozmanitým dezertům, na oz-
dobu koktejlů nebo do smoothies.
Pokud vám dozrávají plody mochyně, uží-
vejte si jejich lahodnou chuť dosyta. Tělu 
velmi prospívají. Pokud jste letos mochyni 
nepěstovali, vyzkoušejte to v příštím roce. 
Vypěstovat ji není obtížné, předpěstovává-
me ji stejně jako rajčata, a navíc svým zají-
mavým vzhledem ozdobí zahradu.

Radim Sonnek, ZO ČZS Jakubčovice

fesorem a v roce 2018 mu byl na UMPRUM udělen čestný doktorát. 
Ateliér veškerého sochařství Kurta Gebauera zůstává nadále jeho 
značkou i značkou školy. Prošlo jím více než 150 studentů a vycho-
val zde celou řadu úspěšných umělců. Je jen málo pedagogů, se kte-
rými jsou jejich studenti v kontaktu ještě mnoho let po absolutoriu. 
Jeho pedagogický přístup je výjimečný, a studenti jsou pro něj jako 
rodina. Ti si naopak svého profesora natolik váží, že mu u příleži-
tosti letošního jubilea připravili v prostorách UMPRUM společnou 
výstavu s názvem Kurtovi.

Kurt Gebauer je jednou z nejvýznamnějších současných osobností 
českého sochařství, profilující se od 60. let 20. století. Pro jeho dílo 
je typická hravost až grotesknost a používání netradičních materi-
álů. Oblíbeným motivem je dívčí figura v pohybu, v 80. letech za-
čal tvořit postavy trpaslíků a další plastiky, které s ironií poukazu-
jí na neduhy konzumní společnosti, ale zároveň vás pobaví. Jeho 
volná tvorba se vyznačuje osobitým uměleckým přístupem, hu-
morem a lidskostí.

V současné době Kurt Gebauer na UMPRUM stále poskytuje kon-
zultace a učí na Pedagogické fakultě Západočeské univerzity v Plz-

ni, kde vede Ateliér veřejného prostoru. Pokračuje ve vlastní tvor-
bě, pořádá výstavy a nepřestává zušlechťovat veřejný prostor. Jeho 
tvorba je zastoupena ve všech významných státních sbírkových in-
stitucích, galeriích a soukromých sbírkách v České republice i v za-
hraničí.

S dílem Kurta Gebauera, i jeho studentů, jsme se v Hradci nad 
Moravicí mohli seznámit na několika ateliérových výstavách, pořá-
daných při jejich plenérové tvorbě v našem městě (Jantarová cesta, 
Ječitošilajaktopuči, Zasej hef!, Fajne věci a další). Při zahájení jed-
né z těchto výstav řekl: „Dobře se bavme. Nadhled nad tím, co jsme, 
je lepší než vztek, slepá víra a hrdost na příslušnost“.

Přejeme panu Kurtu Gebauerovi hlavně hodně zdraví, štěstí a in-
spirace do další tvorby.

Jitka Celtová, Miroslava Vavrečková
Foto: Jiří Hajduk a archiv Kurta Gebauera

Rozhovor s akademickým sochařem Kurtem Gebauerem najdete 
v příštím vydání Hradeckých novin.
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INZERCE

MYSLEME NA BEZPEČNOST NAŠICH DĚTÍ
V období letních prázdnin převážná většina z nás mění svůj obvyk-
lý denní režim, na který jsme zvyklí po zbývající rok. Více cestuje-
me, vyrážíme na dovolené, posíláme děti na tábor. Prázdniny ubí-
hají jako voda a dětem zanedlouho opět nastanou školní povinnosti. 
Připomínáme několik rad pro zvýšení jejich bezpečnosti, které měj-
me na paměti nejen o prázdninách, ale v i průběhu školního roku.

MĚJTE PŘEHLED, S KÝM A KDE DĚTI TRÁVÍ
SVŮJ VOLNÝ ČAS
•  Domluvte si s dítětem, v jak velkém okruhu od domova se může 

samo pohybovat a kam jít nesmí.
•  Ujistěte se, že dítě ví, ke komu může jít bez vás na návštěvu.
•  Pokud děti zůstávají samy doma, naučte je automaticky po pří-

chodu zamykat dveře a neotvírat nikomu, kdo na ně bude zvonit.
•  Pokud nejste doma, informujte děti předem o tom, že někdo při-

jde na návštěvu.
•  Zdůrazněte jim, ať nikomu nesdělují do telefonu, že jsou samy 

doma.
•  Řekněte dětem, že nesmí chodit s cizími lidmi do jejich bytů, i kdy-

by je lákali na nabídku sladkostí, nebo podívat se třeba na štěňátko.
•  Učte je hlídat si své věci – nenechávat odloženy bez dozoru klíče 

od domu nebo mobilní telefony při venkovních hrách.

BEZPEČNÉ SPORTOVÁNÍ A KOUPÁNÍ
•  Dbejte na to, aby si dítě zvyklo používat základní ochranné po-

můcky při sportování.
•  Při jízdě na jízdním kole, koloběžce, skateboardu či kolečkových 

bruslích je nezbytné užití helmy, chráničů loktů, zápěstí a kolen.
•  Zopakujte dětem základní zásady bezpečného pohybu v silnič-

ním provozu a používání reflexních prvků pro lepší viditelnost.
•  Při koupání v domácím bazénu nebo na koupališti nikdy nenechá-

vejte děti bez dozoru.
•  Děti poučte, aby nechodily k vodě samotné, nekoupaly se v nebez-

pečných místech, jako jsou jezy, splavy, hráze.
•  V místech, kde neznají terén, tedy hloubku vody a členitost dna, 

zdůraznit, aby do vody neskákaly.
•  Měly by znát své možnosti, nepřeceňovat své síly, nechodit do vody 

příliš rozehřáté, zejména pokud je voda příliš studená.
•  Pokud se bude někdo ve vodě topit, je ideální záchrana ze břehu – 

hodit větev, klacek, lano. Neskákat bezhlavě pro tonoucího, mohl 
by zachránce stáhnout pod hladinu. Přivolat záchrannou službu.

ČAS STRÁVENÝ U POČÍTAČE
•  Dohodněte si s dětmi, kolik času u počítače či s mobilním telefo-

nem mohou strávit. Pokud je to možné, plánujte dětem venkovní 
pohybové aktivity.

•  Aby rodiče zajistili ochranu dětí v době, kdy tráví čas na internetu, 
mohou využít různých mobilních aplikací a s jejich pomocí bloko-
vat nevhodný obsah, nastavit limit pro čas strávený u obrazovky 
nebo zobrazit polohu dítěte na mapě.

•  Připomeňte dětem, že při komunikaci v online světě je nutné do-
držovat stejná pravidla, jaká dodržují v reálném životě.

•  V kyberprostoru se k ostatním se chováme tak, jak bychom chtě-
li, aby se oni chovali k nám.

•  Učte děti vědomě posuzovat a vyhodnocovat informace, které se 
na internetu dozví. Je důležité vyhledávat ověřená fakta.

•  Dítě musí vědět, že nesmí s nikým sdílet své intimní fotografie 
a videa, také že nemá odpovídat na neslušné, vulgární nebo hru-
bé e-maily nebo vzkazy.

•  Poučte děti o tom, jak mají chránit své soukromí – nesdělovat svá 
telefonní čísla, rodná čísla, adresu bydliště, kde se pohybují či zda 
s rodiči odjíždí na dovolenou.

Zdroj: Krajské ředitelství policie moravskoslezského kraje
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ZVEME VÁS

Kalendář kulturních, sportovních a společenských akcí na-
jdete v Hradeckém kulturním měsíčníku. Uzávěrka pří-
spěvků je vždy 15. den v měsíci. Pořádané akce ohlašujte 
v Informačním centru, Podolská 308, Hradec nad Moravi-
cí, tel.: 595 173 043, 778 700 071, e-mail: ic@muhradec.cz.



KŘÍŽOVKA

28 | Zpravodaj města Hradec nad Moravicí

Milí čtenáři,
vylosovaný výherce, který zašle do redakce Hradeckých novin správné znění tajenky, obdrží poukázku na nákup knihy dle vlastního výběru v hod-
notě 300 Kč. Znění tajenky nám zašlete do 15. 9. 2021 na e-mailovou adresu zpravodaj@muhradec.cz, nebo jej doručte na podatelnu, popř. do poš-
tovní schránky městského úřadu. Ke správnému znění tajenky připojte své jméno a příjmení, bydliště a kontakt na vás (e-mail nebo telefon). Jméno 
výherce uveřejníme v příštím vydání Hradeckých novin. Tajenka z Hradeckých novin č. 3/2021: Co je nejvzácnější v životě se nedá zrakem spatřit 
ani rukou nahmatat. Vylosovanou výherkyní poukázky do knihkupectví se stala Alena Bokišová, Hradec nad Moravicí.

Hradecké noviny, periodický tisk územního samosprávného celku; vydává město Hradec nad Moravicí, se sídlem Opavská 265, Hradec nad Moravicí, IČ: 00300144; evidenční číslo periodic-
kého tisku MK ČR E 16509; vychází 6 x ročně (v měsících únor, duben, červen, srpen, říjen a prosinec); místo vydávání Hradec nad Moravicí; datum vydání č. 4/2021 je 8. 8. 2021. Odpovědný 
redaktor Jitka Celtová. Redakční rada: Miroslava Vavrečková (předsedkyně), Mgr. Jiřina Živná, Mgr. Tomáš Volný, Natálie Jarošová. Nepodepsané příspěvky jsou dílem vydavatele. Příspěv-
ky prochází jazykovou úpravou. Náklad 2 100 výtisků; neprodejné. Foto na titulní straně: Jiří Hajduk. Grafické zpracování a tisk: RETIS, s. r. o.
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